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چالش های نیروگاه  گازی کلاس اف مدیرعامل بیمه پارسیان  نمونه شد
دنیایاقتصاد:  صنعت بــرق و احداث نیروگاه هــا در نقطه بســیار بحرانی قــرار دارد و چنانچه 
سیاست های وزارت نیرو همچون گذشــته بدون توجه به تمامی  جوانب اجرایی شود، با توجه  به 
فقدان سوخت گاز مورد نیاز نیروگاه ها در سال های آتی به نوعی با چالشی بزرگ مواجه می شویم. 
راندمان پایین نیروگاه های کشور و پیش بینی شرایط این روزها در گذشته برخی را البته با ترغیب 
دولت به فکر انداخت تا نیروگاه گازی را به کلاس F و در ادامه ســیکل ترکیبی تبدیل کنند تا از 
بخار آن هم بتوانند برق تولید کنند و از ایــن طریق راندمان نیروگاهی کشــور را افزایش داده و 
مصرف ســوخت نیروگاهی را به حداقل برسانند؛ کاری پرریســک که البته مزایای فراوانی برای 
کشور داشت و می توانســت دیگران را هم ترغیب به قدم گذاشــن در این مسیر تاریک به امید 

روشنایی کند. 

هادی اویارحســین نایب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل بیمه پارسیان به عنوان پیشکسوت نمونه 
صنعت بیمه معرفی شد.در مراســم ســی امین همایش ملی و یازدهمین همایش بین المللی بیمه و 
توسعه، به مناسبت روز ملی بیمه، از هادی اویار حســین، نایب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل بیمه 
پارسیان به   عنوان پیشکسوت نمونه صنعت بیمه در سال ۱۴۰۲ تجلیل شد.بر اساس این گزارش، در 
این مراسم که با حضور وزیر اقتصادی و دارایی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، 
رئیس کل بیمه مرکزی و جمعی از مسوولان حوزه اقتصادی کشور برگزار شد، با ارج نهادن به خدمات 
برجسته پیشکسوتان صنعت بیمه، تقدیر از سال ها تلاش بی   وقفه و خدمات ارزنده هادی اویار حسین 
به منظور پیشبرد صنعت بیمه و گســرش آن در جامعه، همچنین ارائه خدمات متناسب با نیازهای 

صفحه26جامعه، با اهدای لوح سپاس به او تقدیر به عمل آمد.

یادداشت

هزار راه نرفته در نگهداشت ساختمان

متاســفانه هم اکنون هیچ گونــه قانونی برای نگهداشــت بناها 
وجود ندارد و حتی در این زمینه رشــته دانشــگاهی هم نداریم. به    
این ترتیب شاهد هســتیم ســاختمان   ها در پایان کار به حال خود 
رها می   شوند. در حالی که بنا   ها باید بیمه شوند و به صورت ادواری 
مورد نظارت و بازرســی قرار گیرند و نرخ آن بر اساس این گزارش   ها 
متغیر باشــد. درباره    این امر تاکنون تمهیداتی اندیشــیده نشده، 
به طوری که بیش از ۱۰۰ ســال است ســاختمان   ها بدون نگرش 
نگهداشت ساخته می   شوند و چرخه بازسازی یعنی تبدیل ساختمان 
کلنگی به نو حدودا بین ۱۵ تا ۲۵ سال متغیر است. در حالی که در 
کشورهای توسعه                     یافته عمر ساختمان                     ها بین ۸۰ تا ۱۲۰ سال است 
و به نگهداشت ساختمان توجه ویژه   ای دارند. در ایران برای کاهش 
هزینه   ها مصالح ساختمانی نامرغوب و بی   کیفیت در ساخت                     وساز به 
کار می   برند، نظیر پروژه مسکن مهر و نمونه   های مشابه که با دخالت 
دولت برای اقشار کم                     درآمد ساخته شــد. این واحدها از نظر کیفی 
معمولا کیفیت مطلوب را ندارد و طول عمرشــان هم کم اســت که 
   این موارد از عوارض عدم واگذاری ساخت                     وساز به بخش خصوصی 
است.    این در حالی اســت که دولت باید نظارت کلی و برنامه   ریزی 
کلان اقتصادی را در دستورکار خود قرار دهد و با حمایت از بخش 
خصوصی کار را به مردم بسپارد. در این بین دانش                     بنیان                     ها از    این بعد 
که می توانند سیستم های جدیدی برای ارتقای کیفیت ساختمان 
طراحی کننــد، در افزایــش طول عمــر بنا نقش موثــری خواهند 
داشت. در حال حاضر    ایران بیشرین تعداد ثبت اخراع را نسبت به 
جمعیتش در دنیا دارد، اما پایین   ترین نرخ بالفعل درآوردن اخراعات 
را کسب کرده است. به    این معنی که فقط اخراعات ثبت می شود و به 
اجرا نمی   رسد. از آنجا که چرخه ساخت                     وساز بیمار است، هیچ بررسی 
آسیب   پذیری به صورت یک پژوهش میدانی انجام نشده است و دولت 
به صورت جزیره   ای می   خواهد معضلات را رفع کند که    این امکان   پذیر 
نخواهد بود. از طرف دیگر بســیاری از مدیران قبول نمی   کنند که 
تخصص لازم را ندارند. این در حالی است که باید کناره                     گیری کنند تا 

افراد متخصص و نخبگان وارد میدان شوند. 
همچنین باید گفت در بخش طراحی عملکرد بهینه   ای نداریم و 
بر اساس طرح اولیه فعالیت آغاز می شود، در حالی که باید مهندس 
یا شرکت مربوطه چند گزینه طراحی را ارائه دهد تا مالک بهرین را 
انتخاب کند. همچنین برای    اینکه در هزینه   ها صرفه   جویی کنند، 
ساختمان بر اساس نقشه    مصوب شده ساخته نمی شود و بناها زمین 
تا آسمان با نقشه اصلی متفاوت هستند. از طرف دیگر، با امضافروشی 
مهندســان ناظر مواجهیم. به    این ترتیب اگر ساختمان استحکام 
لازم را نداشته باشد و کیفیت و کمیت مصالح ساختمانی به اندازه 
نقشه به کار نرفته باشد، هر اتفاقی که برای ساختمان بیفتد، مقصر 
مهندس ناظر خواهد بود. درواقع به علت    اینکه نقشه دوم از نقشه 
اول کیفیت پایین   تری دارد، به مراتب ارزان تر تمام می شود. در این 
میان مالک برای    اینکه سود بیشری به جیب بزند، نقشه دوم را اجرا 
می کند و نقشــه اول را کنار می   گذارد. همچنین تعرفه مهندسان، 
از طراح گرفته تا ناظر و مجری بر اســاس عرف بین المللی نیست و 
بسیار پایین است. به نحوی که یک مشاور معاملات ملکی به مراتب 
درآمد بیشری از مهندسان دارد و این عوارض تصمیمات وزارت راه 
و شهرسازی فعلی و گذشته است که گریبانگیر قشر تحصیل   کرده 
و متخصص شده است. یک مهندس نباید برای امرار معاش خود، 
ناظر ۱۰ ساختمان باشد بلکه باید با نظارت بر یک یا دو ساختمان 
زندگی خود را برای یک سال به خوبی بچرخاند. به هر روی هم اکنون 
ساختمان هایی که ساخته می شود، با    ایده                     آل فاصله بسیاری دارد و از 
کیفیت لازم برخوردار نخواهد بود. بنابراین نباید تعجب کرد که بناها 
دچار پیری زودس و فرسودگی می   شوند. چراکه مالک هم به صرف 
   اینکه سرمایه کلانی دارد، بدون تخصص لازم دست به ساخت                     وساز 
می   زند.    این در حالی است که ساخت                     وساز باید در دست تعاونی   های 
خاص مسکن باشد و با مشارکت و سهامداری مهندسان انجام شود 
و مالک باید صرفا سرمایه گذار باشــد و از منابع مالی حاصل شده 
بهره   مند شــود، بدون    اینکه دخالتی در چرخه ساخت                                          وساز داشته 
باشد. نباید فراموش شود هدف از نگهداشت ساختمان    این است 
که ملک به صورت مســتمر بازرســی و موارد ترمیمی    را ذکر کنند و 
نرخ بیمه هم بر اساس آن تعیین شود. به عبارتی ساختمان   ها باید 
شناسنامه داشته باشند.    این شناسنامه باید توسط هیات مستقلی 
تهیه شود حتی یک هیات دومی    هم نظارت را برعهده داشته باشد. 
در این میان صدور شناســنامه فنی و ملکی برای ساختمان                     ها در 
برنامه هفتم توسعه به تصویب رسیده که خوب است، اما این قانون 
برای بناهای جدید خواهد بود و مشمول ساختمان   های موجود که 
در برابر زلزله غیرایمن هستند، نمی شود. به این ترتیب هیچ برنامه   ای 
برای نگهداشت ساختمان   های فعلی نداریم و درصورت وقوع زلزله، 
آنها ویران خواهند شد. برای نگهداشت ساختمان پس از ساخت، 
بنا را باید بیمه کرد. به شرطی که از مهندسان عمران و معمار بهره برد 
تا    شرکت های بیمه عملکرد قابل قبولی داشته باشند. به    این ترتیب 
دیگر شاهد بیکاری قشر تحصیل   کرده نخواهیم بود.    این موارد ابر 
مانده و دیده نمی شود، به طوری که درنهایت بسیاری از مهندسان 
مهاجرت می کنند و    این فرهیختگان را به راحتی از دست می   دهیم.

به هر روی سازه   ای که ساخته می شود باید طراحی مناسبی داشته 
باشد، مگر    اینکه ســاختمان قدیمی    باشــد، در این صورت باید از 
لحاظ مقاوم                     سازی لرزه   ای بررسی شود. متاسفانه هیچ گونه قانونی 
برای ترمیم و بهبود عملکرد سازه   ها در برابر زلزله وجود ندارد و هیچ 
منابع مالی خاصی هم برای آن اندیشیده نشده تا در اختیار مالک 
قرار گیرد.    این عوارض عدم نگرش سیستمی    به امر ساختمان است. 
اگر نگهداشت ساختمان مورد توجه دولت قرار گیرد، توصیه   هایی 
برای ترمیم آن داده خواهد شــد و دیگر شاهد فرســودگی زودرس 
ساختمان   ها نخواهیم بود. منتها باید در    این زمینه قانون وجود داشته 

باشد و در مرحله بعد منابع مالی آن از سوی نهادها تامین شود.
در پایان باید گفت صنعتی                     سازی یک نگرش انبوه   سازی است و به 
دلیل    اینکه به صورت انبوه قطعات ساخته می شود، هزینه   ها پایین 
می                     آید و مطمئنا می تواند به افزایش طول عمر ساختمان هم کمک 
کند. باید تعدادی از مهندسان در قالب تشکل ها سهامدار باشند و 

مجموعه   ای را برای صنعتی                     سازی راه                     اندازی کنند. 

»دنیایاقتصاد«بهرصداظهارنظرهاازاحتمالورودقانونیلوازمخانگیپرداخت

سایه روشن واردات لوازم خانگی
دنیایاقتصاد:دولت اخیرا با جدیت موضوع آزادسازی واردات لوازم خانگی خارجی به کشور 
را مطرح و دنبال می کند. با بررســی مزایا و معایب این اتفاق، اما مشخص خواهد شد که سود 
دولت از این موضوع چند جانبه خواهد بود. شاید یکی از برندگان واردات رسمی لوازم خانگی 
دولت باشد که به کمک تعرفه واردات منتفع خواهد شــد اما به قیمت از دست رفن بخشی از 

منابع ارزی آن   هم در شرایط پیچیده فعلی. رصد لحن برخی تصمیم   سازان اقتصادی برجسته 
در دولت نشان می دهد که این گروه چندان هم به آزادی واردات لوازم خانگی بی   میل نیستند 
ولی سوال اینجاست که آیا می توانند به چنین اقدامی دست بزنند و دیگر اینکه چه سرنوشتی در 
انتظار تولیدکنندگان داخلی خواهد بود که شاید مجبور شوند با تولیدکننده چینی رقابت کنند. 

نکته   ای که ناخودآگاه چهره فعلی صنعت خودرو را ترسیم می کند اما نیاز به بررسی بیشری دارد. 
محدودیت در منابع ارزی، تلاش برای تامین حداکثری نیاز تمامی اقشار، درآمدهای دولتی از 
تعرفه واردات، دورنمای اشتغال زایی و رونق این صنعت در کنار معضل قاچاق و بسیاری دیگر از 

صفحه28داده   ها مواردی است که در این قبیل تصمیم   سازی   ها باید به آن توجه کرد. 

عباساکبرپور
دبیرانجمنمهندسانراهوساختمان

تهاجم نامرئی میکروپلاستیک ها
دنیایاقتصاد:آلودگی پلاستیک ممکن است به انسان و زندگی 
دریایی آســیب برســاند و آب و هوا را تغییر دهد.بر اساس آخرین 
نتایج، میکروپلاستیک ها به جایگاه ابرشرور رسیده  اند. ذرات ریز 
همه جا هستند: در آب، در خشکی، روی قله کوه  ها، در انسان  ها و 
حیوانات و حتی در ابرها. ترکیبات میکروپلاستیک به ذرات با طول 
کمر از ۵ میلی مر گفته می شــود که کمی بزرگ تر از دانه کنجد 
است، اما به طور عمده بسیار کوچک تر هستند. این مواد می توانند 
صدها و حتی هزاران ســال در محیط دوام بیاورند. ســالانه بیش 
از ۴3۰ میلیون تن پلاســتیک در جهان تولید می شود. بر اساس 
گزارش برنامه محیط زیست سازمان ملل، برخی از پلاستیک ها به 
ذرات میکروپلاستیک تجزیه می  شوند و مقدار قابل  توجهی از آنها 
به اقیانوس می  ریزند، جایی که حیوانــات دریایی آنها را می  بلعند 
و وارد زنجیره غذایی می  شوند. این دســته مطالب در مورد نیاز به 
مقررات برای کاهش گسرش این مشکل روز به روز بیشر می شود 
زیرا گزارش  ها در مورد اثرات نامطلوب بهداشتی و زیست محیطی 
میکروپلاستیک ها روی هم انباشته می شود. در نوامبر، محققان 
مطالعاتی را منتشر کردند که خطرات بالقوه بیشری را برای قرار 
گرفن در معرض میکروپلاســتیک برای انسان نشــان می  داد، از 
جمله یک مطالعه به رهبری دوک که ارتباط بین ذرات نانوپلاستیک 
و پروتئین مغز را نشــان می  داد که ممکن اســت منجر به افزایش 
خطر ابتلا به بیماری پارکینســون و برخی از انواع زوال عقل شود. 
مطالعات قبلی نشان داده بود که انسان به اندازه یک کارت اعتباری 
هر هفته میکروپلاســتیک مصرف می کند و ارتبــاط بین مصرف 
میکروپلاستیک در افراد و بیماری التهابی روده مشخص شده بود. 
همچنین برخی مطالعات نشان داده که میکروپلاستیک ها نحوه 

عملکرد هورمون  ها را در بدن تغییر می دهند. علاوه بر این، گاردین 
گزارش داد که محققان ژاپنی ذرات میکروپلاستیک را در تشکیل 
ابرهای اطراف کوه فوجی و کوه اویاما پیدا کردند. محققان گفتند 
که 9 نوع میکروپلاستیک را در آب ابر یافتند، مانند پلی  اتیلن )که 
کیسه  های پلاستیکی، ظروف غذا و نوشیدنی را تشکیل می دهد(، 
پلی  پروپیلن )که پلاســتیک های مقاوم به حرارت بالا، محصولات 
 PET پاک  کننده، بطری  های قرص را می  سازد( و پلی  اتیلن  ترفتالات

)بطری  های نوشیدنی یکبار مصرف(.
یافته  های محققان نشان می دهد که ذرات میکروپلاستیک در 
ارتفاع بالا بر تشکیل ابر تاثیر می  گذارد و به نوبه خود ممکن است 

آب و هوا را تغییر دهد.

یکگامبهجلو،دوگامبهعقب؟ �
فعالان محیط زیســت سال هاســت کــه زنگ خطر گســرش 
پلاستیک های یک بار مصرف را به صدا در آورده  اند و انصافا برخی از 
سازمان های دولتی و شهرداری  ها در حال ایجاد تغییرات هستند. 
در برخی کشــورها کیســه  های پلاســتیکی یکبار مصرف ممنوع 
شــده  اند. اکثریت قریب بــه اتفاق میکروپلاســتیک های موجود 
در محیط، نتیجه تجزیه فیزیکی محصولات پلاســتیکی هستند، 
به عنوان مثال، ســایش تایر یا زباله  های ماکروپلاســتیک که در 
محیط  های دریایی تجزیه می  شوند. اگر تولید را از محدوده معاهده 
سازمان ملل مستثنی کنیم )به این معنی که نمی توانیم محصولات 
پلاستیکی را برای به حداقل رساندن تولید میکروپلاستیک مجددا 
فرموله کنیم، یــا اقلامی را که بــه احتمال زیاد در محیط زیســت 
باقی می  مانند را ممنوع کنیــم( در نهایت با یک معاهده مدیریت 

زباله مواجه می  شــویم. هیــچ راه حل موثــر مدیریــت زباله برای 
میکروپلاستیک ها وجود ندارد.

آیاایناقداماتکافیاست؟ �
در حالی که کار برای کاهش آلودگی پلاستیکی در حال انجام 
است، کشورهای بسیاری به رغم تلاش  های طرفداران محیط زیست، 
هنوز هیچ مقرراتی را برای کیسه  های پلاستیکی وضع نکرده  اند. 
در برخی از کشــورها هم که قوانینی برای ممنوعیت اســتفاده از 
کیسه  های پلاستیکی وضع شده اســت، منتقدان بسیاری وجود 
دارنــد. منتقدان اســتدلال می کنند کــه این ممنوعیــت به  طور 
غیرمنصفانه  ای مالیــات را بر بازرگانان اعــمال می کند. به علاوه 
بسیاری از مردم کیســه  های کاغذی را برای محیط زیست بدتر از 

پلاستیک می  دانند.

دادههایبیشتر،آگاهیبیشتر �
در ســال ۲۰۲۲، برخی از دوســتداران محیط زیست، شروع به 
نصب تله زباله در نهرها و رودخانه  ها کردند تا آلودگی  هایی که در 
آنجا جمع می شود را شمارش و دسته  بندی کنند. تله  های زباله مهم 
هستند زیرا زباله  ها را قبل از حرکت به پایین دست به طور فیزیکی 
به دام می  اندازند، اما مهم این است که بتوان اطلاعاتی را در مورد 
آنچه تله  ها می  گیرند جمع  آوری کرد. داده  ها به ما می  گویند که چه 
پلاستیک هایی اغلب وارد آبراهه  ها می  شوند و چه منابع پلاستیکی 

دیگری ممکن است وجود داشته باشد.
در یکی از تله  هایی که درایالات متحده در نهر سوم فورک دورهام 
از ژوئن ۲۰۲۲ تا نوامــبر ۲۰۲3 قرار داده شــد، زباله  هایی که در 

پایین دست شناور بودند و بیشر شامل بطری  های آب و فوم بودند، 
جمع  آوری شد. سایر پلاستیک ها مانند کیسه  ها و بسته  بندی  های 
مواد غذایی، هنوز هم معمولا در جوی  ها یافت می  شوند، اما یا در 

مسیر به چیزی گیر می کنند یا رسوب می کنند. 
در این بازه زمانی  ، نزدیک بــه ۴۰ هزار قطعه زباله از نهر ســوم 
فورک دورهام برداشــت شــد. از این مقدار، ۸۲ درصد از زباله  ها 
قطعات فوم استایروفوم و بطری  های پلاستیکی بودند. داده  های 
جمع  آوری  شــده نشــان داد که داوطلبان ۸۰۰۰ قطعــه زباله را 
جداسازی کردند.  مقدار تکه  های فوم موجود در این نهر به تنهایی 
نگران  کننده بود، زیرا در مطالعه بیماری پارکینسون، دانشمندان 
کشف کردند که پلی  استایرن، ماده منبع فوم، به طور تهاجمی با 
پروتئین مغزی به نام آلفا  سینوکلئین پیوند می  خورد. باربارا دال، 
متخصص گرنت دریای کارولینای شمالی، مطالعه  ای را انجام داد 
که به توزیع و ویژگی  های میکروپلاستیک های موجود در حوضه 
رودخانه می  پرداخت. او گفت: »وقتی میکروپلاستیک ها را بررسی 
و آنها را از نظر نوع مشخص کردیم، اجزای اصلی میکروپلاستیک 
ما پلی  استایرن، پلی  پروپیلن و PET )بطری  های پلاستیکی( بود. 
یک پیوند بین زباله و انواع میکروپلاســتیک وجود دارد.« یکی از 
اهداف آنهــا از طریق تحقیقات، افزایش آگاهی اســت. او گفت: 
»می  خواســتیم ثابت کنیم که میکروپلاســتیک ها از زباله  هایی 
می  آیند که همه از شیشه ماشین شان روی زمین بیرون می  اندازند 
یا با ســطل  های زباله بیــرون می  برنــد. این شــیوع باورنکردنی 
پلاســتیک در زندگی روزمره ماست. هرچیزی که در نهرها شسته 
می شود، در نهرهای کوچک شناور  شده، پایین رودخانه وارد منبع 

غذایی ما می شود.«

روغن سبز در  نفت سپاهانرشد ۹۳ درصدی سود خالص بیمه ملت 
ســود خالص تلفیقی شرکت بیمه ملــت در نیمه اول ســال ۱۴۰۲ به مبلغ 3۵۱ 
میلیا   رد تومان رسید. انتشار صورت های مالی تلفیقی حسابرسی شده شرکت بیمه 
ملت روی سامانه کدال نشــان می دهد این شرکت موفق شد با برنامه ریزی درست 
و مدیریت حساب شده ســود خالص تلفیقی خود را در نیمه اول امسال 93 درصد 
افزایش دهد.به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، انتشار صورت های مالی تلفیقی 
حسابرسی شده شرکت بیمه ملت برای ۶ ماه اول سال ۱۴۰۲ نشان می دهد که سود 
خالص تلفیقی شرکت در نیمه اول سال ۱۴۰۲ به مبلغ 3۵۱ میلیا   رد تومان رسیده 
که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد حدود 93 درصدی را به ثبت رسانده 
است. در واقع سود خالص به دست آمده در ۶ ماه اول سال جاری معادل ۸۲ درصد 
کل سود خالص تلفیقی سال ۱۴۰۱ است و این امر بیانگر این نکته است که بیمه 
ملت نه تنها در مسیر تحقق اهداف قرار دارد، بلکه تا پایان سال از پیش بینی   ها جلو 
خواهد زد.بنابراین گزارش کل سود خالص تلفیقی سال ۱۴۰۱ معادل ۴۲۸ میلیارد 
تومان بود اما این شرکت در ۶ ماه اول سال ۱۴۰۱ به ســود خالص تلفیقی معادل 
۱۸۲ میلیارد تومان رسیده بود. این در حالی است که در سال جاری فقط در طول 
نیمه اول سال توانسته 3۵۱ میلیارد تومان سود خالص تلفیقی محقق کند و این نکته 
به خوبی نشان دهنده موفق عمل کردن بیمه ملت در برنامه   های مالی سال جاری 
است. در کنار سودآوری قابل قبول، شرکت بیمه ملت موفق شده ضریب خسارت را 
نیز کاهش داده و طبق این گزارش ضریب خسارت شرکت در پایان ۶ ماهه اول سال 
۱۴۰۲ حدود ۶۶ درصد بوده، در حالی که این ضریب در پایان سال ۱۴۰۱ و ۶ ماهه 

اول سال ۱۴۰۱، به ترتیب معادل 9۴ و 93 درصد بوده است.

 مدیرعامــل شرکت نفت ســپاهان، از ســهم ۷۰ درصــدی این شرکــت در صادرات 
محصولات روانکارهای صنعتی کشــور خبر داد. فرهاد امین دهقان در حاشیه دومین 
نمایشگاه اختصاصی اوراســیا درجمع خبرنگاران گفت: شرکت نفت سپاهان با تولید 
دو گرید روغن پایه و انواع روغن موتور، علاوه بر سهم ۷۰ درصدی صادرات روانکارهای 
صنعتی کشور، ســهم ۲۵ درصدی بازار روغن موتور کشــور  را به خود اختصاص داده 
است. وی خاطرنشان کرد: شرکت نفت سپاهان معادل ۴ همت برای توزیع روغن موتور 
در کشور، سرمایه   گذاری کرده است و هم   اکنون محصولات این شرکت شامل برندهای 
»اســپیدی«، »مگلوب« و »آتا« از طریق شــبکه مویرگی شرکت کیمیا اســپیدی به   طور 
مستقیم در سراسر کشور توزیع می   شود. به گفته وی، »آتا« برند جدید محصولات روغن 
موتور شرکت نفت سپاهان است که برای عرضه در کشورهای شمال ارس و استان   های 
شمال غربی کشور وارد بازار  شده است. امین دهقان افزود: شرکت نفت سپاهان علاوه 
بر موارد فوق، پروژه تولید روغن سبز را در دســتور کار قرار داده که این طرح با پیشرفت 
3۰ درصدی در حال انجام اســت و پیش   بینی می   شــود این طرح تا پایان ســال آینده 
به بهره   برداری برسد. مدیرعامل شرکت نفت ســپاهان با تاکید بر اهمیت بازار منطقه 
اوراسیا، از برنامه این شرکت برای ورود و توسعه بازار فروش محصولات خود در کشورهای 
این منطقه خبر داد. وی با اشاره به افزایش سودآوری در عملکرد مالی این شرکت یادآور 
شد: حجم صادرات شرکت نفت سپاهان در۶ماه نخست امسال، سبب شد تا سود مالی 
شرکت، ۷ درصد بیشر از پیش   بینی اعلام شده در این بازه محقق شود.امین دهقان در 
پایان، به تامین ارز موردنیاز خود برای واردات با نرخ نیمایی 3۶ هزار تومانی اشاره کرد و 

افزود: خوراک شرکت، از بورس کالا و با نرخ مشخص خریداری می   شود.

به   رغم تحریم   های آمریکا، بانک توســعه صادرات ایران بیش از ۱3۰ هزار میلیارد 
ریال تسهیلات طی ۸ ماه امسال در قالب سرمایه درگردش و تامین مالی طرح   های 
صادراتی ملی به تولیدات صادرات   گرا پرداخت کرده است.به گزارش روابط عمومی 
بانک توســعه صادرات ایران، ایــن بانک به مناســبت روز بین المللــی بانک ها در 
گزارشــی اعلام کرد: طی ۸ماه اول ســال جاری ۱۱۱ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
سرمایه در گردش و بالغ بر ۱9 هزار میلیارد ریال تسهیلات برای تکمیل و راه   اندازی 
طرح   های جدید صادراتی در کشور به مشــریان و فعالان اقتصادی پرداخت کرده 
است. بانک توســعه صادرات ایران توانسته است تاکنون در راســتای تامین مالی 
موردنیاز صادرات، فعالیت   های گسرده   ای را انجام دهد و بر اساس گزارش وزارت 
امور اقتصادی و دارایی با وجود تمام محدودیت های بین المللی، این بانک در میان 
بانک های کشور در زمینه تامین مالی و حمایت از طرح   های سرمایه گذاری به عنوان 

بانک برتر شناخته شده است.
بر اساس گزارش معاونت اعتبارات بانک توســعه صادرات ایران، تسهیلات یادشده 
به حوزه   های مختلف اعم از پروشــیمی، فولاد، صنایع تبدیلی، فرش و منســوجات، 
طرح   های زیرساختی، طرح   های نیروگاهی و انتقال برق و معدن تخصیص داده شده 
اســت.این گزارش می   افزاید: بالغ بر۴۴۷ شرکت تولیدی و صنعتــی تا پایان آبان ماه 
امسال از تسهیلات و خدمات بانک توسعه صادرات ایران بهره   مند و بیش از 3۱۵۰۰ 
نفر در شرکت های تامین مالی شده توسط این بانک، مشغول به کار هستند. بر اساس 
این گزارش بانک توسعه صادرات ایران تلاش می کند با بهره   گیری از روش های نوین، 

سطح پوشش تامین مالی طرح   های صادراتی را گسرش دهد.

رتبه برتر بانک توسعه صادرات

چهکسانیدرحاشیهبازارساختوسازهزینهایجادمیکنند؟
شرکتهایساختمانیپاسخمیدهند

کاسبان پروانه    ساختمانی
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دنیایاقتصاد:بازار مســکن سرشــار از تورم اســت و هیچ 
نقطه ای از آن نیست که تحت تاثیر این اختلال اقتصادی 
قــرار نگرفته باشــد. مصالح ســاختمانی، زمیــن، صدور 
پروانه ســاخت و دســتمزدها، چهار شــاخص هزینه بر در 
ساختمان سازی هستند که اتفاقا هر چهار مورد نیز درگیر 
تورم شدید هستند. وضعیت کنونی در بازار مسکن نشان 
می دهد که این چهار عامل توانسته اند گرانی مسکن را رقم 
بزنند. مثلا در حال حاضر، کمر زمین داری حاضر به فروش 
است و تمایل به ساخت وساز در تهران نیز به پایین ترین حد 
خود رسیده! در واقع قیمت زمین به قدری بالاست که برای 
سازندگان، صرفه اقتصادی ندارد که درگیر ساختمان سازی 
شــوند. ضلع دیگر این بازار تورم مصالح ساختمانی است 
که بیش از سه ســال درگیر افزایش قیمت شدید بود. اما 
علاوه بر گرانی زمین و مصالح ساختمانی، موضوع دیگری 
هم به افزایش قیمت مسکن دامن می   زند. دریافت پروانه 
ساختمانی برای سازندگان، بسیار گران و سنگین است. 
در کنار این مسائل، افزایش دستمزد کارگران و استادکاران 
نیز مطرح است. برخی از سازندگان می   گویند کار به جایی 

رسیده که کارگران بدون دستمزد بالا، حاضر به کار کردن 
نیستند و ترجیح می دهند شغل دیگری را انتخاب کنند. 
دلیل اصلی این اتفاق هم، تورم سنگین و بسیار بالاست. 
به هر حــال، این چهار ســتون تورمی، باعث شــده اند که 
شــاهد کاهش ساخت وساز در کشور باشــیم. در من زیر 
به وضعیت و قیمت ساخت وســاز در مناطق شــهری چند 
استان پرداخته ایم. در همین رابطه علی زارع فعال صنعت 
ســاختمان با بیان اینکه مهم ترین عواملی کــه در هزینه 
ساخت یک واحد آپارتمان موثر هستند شامل قیمت زمین 
یا هزینه خرید ملک کلنگی، هزینه جواز ســاخت، هزینه 
خرید مصالح و هزینه دستمزدهاســت گفت: به طور کلی 
هزینه جواز ساخت در مناطق مختلف شهر یکسان نیست. 
در مناطق مرغوب تر باید هزینه بیشری بابت جواز ساخت 
بپردازیم. اما به طور کلی هزینه جواز ساخت شامل هزینه 
فیش عوارض نوسازی شــهرداری، هزینه نظام مهندسی، 
هزینه بیمه تامین اجتماعی و قطار شهری، آتش نشانی و 

آموزش و پرورش است.
صفحه27
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نیروگاه رودشــور، نخســتین نیروگاه خصوصی بود که 
قدم در راه بی  برگشت گذاشــت تا به زبان ساده افزایش 
راندمــان نیروگاهــی از ۳۹ به ۵۷ درصــد و صرفه جویی 
سالانه قابل توجه در مصرف سوخت و کاهش قابل توجه 
آلودگی های زیســت محیطی ر ا در قیاس با توربین های 
گازی کلاس E برای کشور رقم بزند. همچنین در تبدیل 
این نیروگاه به ســیکل ترکیبی نیز صرفه جویی مضاعفی 
در مصرف سوخت صورت پذیرفت. دولت هم متعهد شده 
که سوخت صرفه جویی شده را از نیروگاه خریداری کند، 
اما هر اندازه نیروگاه با استقراض از صندوق توسعه ملی 
راه را برای سایر نیروگاه ها هموار کرد، وزارت نیرو توجهش 
را از سرمایه گذاران قدیمــی  صنعت برق کمرنگ تر کرد و 
امروز کار تا جایی پیش رفته که درآمد سالانه نیروگاه که 
به طور کامل هم وصول نمی شود کفاف هزینه های تعمیر 
و اورهال واحدهای گازی کلاس F را نمی دهد و ناترازی 
بین درآمد و هزینه به  اندازه ای شــده است که خاموشی 
این گونه نیروگاه ها از دید سرمایه گذار موجه تر اســت. از 
سوی دیگر به دلیل ارزان بودن سوخت نیروگاه ها، وزارت 
نیرو تفاوت قابل توجهی در نرخ برق تولیدی نیروگاه های 
مبتنی بــر توربین هــای گازی کلاس E  و کلاس F قائل 
نیست تا عملا اهمیت اقتصاد برق و مفهوم صرفه جویی 

در سوخت بسیار کمرنگ شود. 
مدیر عامل نیروگاه رودشــور )امیرکبیر( معتقد است: 
چالش اصلی نیروگاه های کلاس F دو مورد اســت: نکته 
نخست اینکه دستگاه متولی صنعت برق این نیروگاه ها را 
در هیچ شرایطی در فرم سیکل ساده استفاده نکنند، چرا 
که هر یک ساعت کارکرد معادل نیروگاه های کلاس اف، 
حدود 6۷0 یورو هزینــه دارد در حالی که هزینه مربوطه 
در نیروگاه های کلاس E در حد نصف این عدد است. نکته 
دوم اینکه اقتصاد کلاس F را با توجه به ســوخت مصرف 
شــده کمتر در قیاس با کلاس E، متفاوت از نیروگاه های 
کلاس E ببیننــد. متاســفانه در صنعت بــرق به کیفیت 
تولید برق که در راندمان واحد خلاصه می شــود توجهی 
ندارند در صورتی که امروز زمان کمک به حل مشــکلات 

نیروگاه های سیکل ترکیبی مبتنی بر کلاسF   است.
به گفته این مدرس دانشگاه و فعال صنعت برق، طبق 
استاندارد های شرکت »زیمنس« یا »آنسالدو« نیروگاه های 
کلاس اف اگر بخواهند پیوسته کار کنند و بخش بخار را 

تامین گازهای داغ کنند، باید بین ۳1 تا 
۳۳ هزار ساعت، یک بار تعمیرات اساسی 
مســیرهای داغ روی محفظــه احــتراق 
داشــته باشــند و یک چنین تعمیری در 
توربین گازی کلاس اف بــه دلیل فقدان 
بومی سازی، حدود 18 میلیون یورو هزینه 
دارد؛ بنابراین سالانه و در یک توربین گاز 
کلاس اف 4.۵ میلیون یورو برای تعمیرات 
ثابت و برای نگهداری و تعمیرات روتین و 
شارژ انبار هم ماهانه ۵00 هزار یورو هزینه 
داریــم؛ بنابراین یک واحــد گازی کلاس 
F برای پایــدار ماندن به طــور تقریبی به 
10.۵میلیون یورو و معادل 4۷0 میلیارد 
تومان در سال هزینه تعمیرات نیاز دارد که 
در صورت عدم انجام این هزینه کرد باید به 

پارکینگ برود. 
مــن پیــش رو ما حصــل گفت وگــوی 
»دنیای اقتصــاد« بــا عباس رســایی نیا، 
مــدرس دانشــگاه و فعال صنعــت برق و 
مدیرعامل نیروگاه رودشو ر)امیرکبیر( در 
رابطه بــا مهم ترین چالش هــای احداث 
نیروگاه های سیکل ترکیبی در کشور است 

که در ادامه می آید.  
با توجــه بــه موضوعاتــی نظیــر کمبود  �

نقدینگــی، پرداخــت نشــدن بــه موقــع 
مطالبــات، قیمت گذاری دســتوری و... از 
برنامه ششــم در بخش صنعت نیروگاهی 

شــاهد توســعه چندانی نبوده ایم و به نظر می رسد عملا 
شــاهد تبدیل برق به یک خدمت بوده ایم. تا چه اندازه با 

این دیدگاه موافق هستید؟
با توجه به خصوصی سازی و اصل 44 قرار بود دولت از 
تصدی گری فاصله بگیرد و با سپردن کار به دست بخش 
خصوصی نقش یک ناظر و تنظیم کننده بازار تولید برق 
را ایفا کند. تا قبــل از این اقدام، نیروگاه هــای دولتی با 
هزینه های بسیار بالا توسط دولت بهره برداری می شدند، 
اما در ادامه به نام خصوصی ســازی اغلب این نیروگاه ها 
به برخی بنگاه های اقتصادی و نهادهای شبه خصوصی 
واگذار شدند. متعاقب این ماجرا و خروج آمریکا از برجام ، 
شاهد افزایش قابل توجه نرخ تسعیر ارز بودیم به طوری که 
اقتصاد صنعت برق به هم ریخــت و در واقع ضرایبی که 
در قراردادهای ECA یا PPA دیده شــده بود، با وضعیت 
نرخ ارز و هزینه هــای نیروگاه داری همخوانی نداشــت؛ 
در نتیجه تمامــی  مجموعه های خصوصــی که شروع به 
سرمایه گــذاری کرده بودنــد، دچار چالش بــا بانک ها و 
صندوق توســعه ملی شدند چرا که متوســط نرخ فروش 
انرژی بــرق در بازار برای هر کیلووات ســاعت تا ســقف 
106تومان اســت، این در حالی اســت کــه برابری نرخ 

ارزهای خارجی با ریال بیش از 10 برابر رشد داشته است 
و متاســفانه در چنین شرایطی راهکار عملیاتی برای آن 
توسط دولت دیده نشد تا حداقل علاوه بر پرداخت اقساط 
بانکی صندوق توسعه، نیروگاه دارها بتوانند هزینه های 
تعمیراتی خود را پرداخت کنند. نتیجه اینکه از یک طرف 
تمامی  نیروگاه داران بخش خصوصی در مظان اتهام عدم 
بازپرداخت اقســاط وام های خود قرار گرفتند و از طرفی 
هیچ گونه حمایتی از طرف دولت اعمال نشده و به دلیل 
شرایط خــاص کرونا، صدای مشــکلات عمــده صنعت 
نیروگاهی در یک دوره سه ساله شنیده نشد و اگر همین 
امروز هم بخش خصوصی همین نیروگاه ها را به صندوق 
توسعه ملی و سایر فاینانسورها واگذار کند؛ در این صورت 
باز هم هیچ اتفاق مثبتی نمی افتد و همین انتقادهای ما 
را مجدد صندوق توسعه و فاینانســورها اظهار می کنند؛ 
بنابراین من معتقدم باید یک نــگاه کلان از طرف وزارت 
نیرو حاکم باشــد که با اقتصاد B2G )تعاملات بازرگانی 
میان بخش خصوصی و بخش دولتی است که در آن بنگاه 
در نقش یک تامین کننده و ســازمان دولتی، در جایگاه 
مشتری اســت( افزایش 10 برابری نرخ تســعیر ارز را که 
در ســال ۹۷ برای دلار حــدود چهار هزار تومــان بوده و 
امروز به بالای 40هزار تومان رسیده در قیمت برق لحاظ 
کند؛ در غیر این صورت نیروگاه های خصوصی تا دو سال 
آینده به کلی از چرخه بازار برق حذف می شــوند و بخش 
شبه دولتی و دولتی هم با همین زیان انباشته توان ادامه 
بیشــتر راه را نخواهند داشــت. در بخش سرمایه گذاری 
نیروگاهی هم قطعا اتفاق مثبتی برای سرمایه گذاری در 
خصوص توســعه و احداث نیروگاه هــای تجدیدپذیر که 
از طرف وزارت محترم نیرو به درســتی پیگیری می شود، 
نمی افتــد چــرا کــه سرمایه گــذاران بخــش خصوصی 
همین کسانی هســتند که الان در حال خروج از صنعت 

نیروگاهی اند.
اگر چه پس از برنامه ششم توسعه در صنعت برق مشهود  �

نبــوده، امــا اقداماتی به صورت جســته و گریختــه مانند 
توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر و نیروگاه های خود تامین 
توســط صنایع و همچنین تبدیــل نیروگاه هــای گازی به 
سیکل ترکیبی را شاهد بوده ایم. این اتفاقات را تا چه اندازه 

به عنوان راهکارهای تولید برق موثر می دانید؟
تا سبد تولید انرژی در کشــور را توسط مجموعه های 
علمی -تخصصی متشــکل از خبرگان 
صنعت برق و دانشــگاه تهیــه نکنیم و 
ندانیم که در یک چشم انداز 10 ساله 
ســهم نیروگاه هــای بخــاری، گازی، 
ســیکل ترکیبی، بادی، فتوولتائیک، 
اتمی  و مقیاس کوچک با توجه به منابع 
گاز موجــود کشــور به چه میــزان باید 
باشــد نمی توانیم برای بهبود وضعیت 
برنامه ریــزی کنیــم. مــا هــر موقع به 
مشکل می خوریم همه بسیج می شوند 
و راهکار ارائه می کننــد، اما به محض 
عبور از بحــران کلیه آن سیاســت ها و 
قول ها به فراموشی ســپرده می شود. 
به طور نمونه در سال ۹4 نیروگاه های 
مقیاس کوچک با مشوق های اعلامی 
 وزارت نیرو ، به شدت روی کاغذ جذاب 
نشــان می دادنــد و سرمایه گــذاران 
زیادی را به خود جــذب کردند، اما در 
عرض دو تا ســه ســال و با بهتر شــدن 
وضعیت احداث این نیروگاه ها، مالکان 
هــمان نیروگاه هــای احداث شــده را 
هم با اقداماتی ماننــد قطع گاز، به روز 
نشدن نرخ ها و تمدید نشدن دوره خرید 
تضمینی دلــرد کردنــد به طوری که 
هم اکنون صنعت نیروگاه های مقیاس 
کوچک در حال فروپاشــی اســت، در 
صورتی که اگر اســتراتژی مشــخصی 
در ارتباط با این نیروگاه ها دیده شــده بود، در دوره پیک 
مصرف، این نیروگاه ها به شــدت می توانستند به کمک 

صنعت برق بیایند. 
تکیه صنعت برق بر استفاده از نیروگاه های گازی تا چه  �

اندازه منطقی بود؟
احداث نیروگاه هــای گازی با توجه بــه شرایط خاص 
کشور تدوین شــده اســت؛ در واقع پیش فرض این بوده 
که منابع اســتحصال گاز یا بهره گیــری از فلر )گازهایی 
که در فرآیند اســتخراج نفت به دســت می آید و به دلیل 
نبود تاسیسات لازم برای اســتفاده، باید سوزانده شوند، 
فلر نام دارند( که در میادین نفتی همچون میدان نفتی 
خلیج فارس در حال سوخن اســت، قابلیت استفاده به 
عنوان خوراک برای نیروگاه ها را دارد؛ بنابراین در آن زمان 
گفتیم مصرف کننده بخش خانگی باید به سمت استفاده 
از گاز حرکت کند، اما در حال حاضر که برنامه های بهبود 
ظرفیت استحصال پارس جنوبی به روز نشده است برای 
احیای ته مانده گاز نیاز به سرمایه گذاری سنگین داریم 
که به دلیل مسائل تحریم امکان آن میر نیست و ما برای 
تامین گاز دچار مشکل هستیم. نهایتا اگر نگاه ما ۵ و 10 
سال آینده باشد، باید انرژی های نو را به عنوان سهمی  از 

سبد انرژی ببینیم که خوشبختانه وزارت نیرو در این زمینه 
برنامه و عملکرد نسبتا مطلوبی داشته است، اما امیدوارم 
این برنامه مثل برنامه مقیاس کوچک ها نباشد. به نظر من 
سبد انرژی باید مشخص شود و نباید شعاری عمل کنیم 
چون شرایط کشــور ما متفاوت اســت و امکان صادرات 
گاز مهیا نیســت. از طرفی دولت نباید بخش عمده ای از 
تولید را به سمت انرژی تجدیدپذیرها مانند فتوولتائیک و 
بادی ببرد چون ضمن پر هزینه بودن، پایداری تولید آنها 
شرایط خاصی را می طلبد. به نظرم باید باز هم سبد انرژی 
کشور حداقل ۷0 درصد روی نیروگاه های حرارتی باشد و 
روی مشکلات اصلی نیروگاه های حرارتی که اصلی ترین 
آن پایین بودن راندمان اســت بیشــتر متمرکز شویم؛ به 
طور نمونه امروز شــاهد نیروگاه های  حرارتی هستیم که 
راندمان آنها نزدیک ۳0 درصد است و از طرفی می دانیم 
که در دوره ای نه چنــدان طولانی در مــورد تامین گاز به 
مشکل می خوریم و با توجه به اینکه نمی توانیم گاز بخش 
خانگی را قطع کنیم، بنابراین نیروگاهی که گاز مصرف 
کند باید راندمان بالاتری داشــته باشــد و بر این اساس 
حرکت به سمت نیروگاه های کلاسF که در سیکل ساده 

بین ۳8تا 40 درصد راندمان دارند بسیار موجه است.
از نظر راندمــان، نیروگاه های ســیکل ترکیبی مبتنی 
بــر کلاس E دارای راندمــان بیــن 4۵ تــا 4۹ درصــد، 
مبتنی بر کلاس F دارای راندمان بیــن ۵6 تا ۵8 درصد 
و نیروگاه هــای کلاس H دارای راندمانــی در محــدوده 
61تا62 هســتند، این در شرایطی اســت که متوســط 
راندمــان نیروگاهی کشــور کمــتر از ۳6 درصد اســت. 
به تنهایی همیــن 20 درصــد راندمان بالاتر نســبت به 
متوســط راندمان نیروگاهی کشــور خــود می تواند بار 
بزرگی از مصرف سوخت اضافه را از روی شبکه تامین گاز 
کشــور بر دارد. پس از رودشــور که بخش گازی آن قریب 
1۵سال در مدار است از ســال ۹۵ نیروگاه های هریس 
و کاسپین برای تبدیل شدن به کلاس F همکاری ها را با 
»آنسالدو انرجیا« )شرکت بزرگ ایتالیایی سازنده نیروگاه 
و تامین کننده تجهیزات و ارائه دهنده خدمات نیروگاهی 
و همچنین سازنده توربین بخار، توربین گاز و توربوژنراتور 
اســت( شروع کردند. همچنین گروه مپنا طــی قرارداد 
با »زیمنس« چهار توربیــن گازی کلاس F تحویل گرفت 
که بهره برداری برخی از آنهــا را در دوکوهه، بندرعباس و 
سهند تبریز شاهدیم. امروز وقتی به این نتیجه رسیده ایم 
که نیازمنــد راندمان بالا برای شــبکه نیروگاهی کشــور 
هســتیم، با این چالش مواجهیم که اقتصــاد کلاس F را 
باید چگونــه مدیریت کنیم؟! ما اگــر راندمان مطلوب با 
مصرف گاز کمتر می خواهیم، باید یک دســتگاه متولی 
تعیین کنیــم که برای تامیــن قطعات و ســوپر آلیاژهای 
توربین هــای گازی کلاس اف برنامه ریزی کند و مســاله 
اینجاســت که وقتــی ۳۳ هــزار ســاعت کار می کنند، 
نیازمند بازدید مســیرهای داغ هستند که دانش فنی آن 
در ایران وجود ندارد و این در حالی اســت که بسیاری از 
این نیروگاه ها به سال چهارم بهره برداری نزدیک شده اند 
و ذکر این نکته نیز ضروری اســت که چیزی بیش از سه 
هزار مگاوات از ظرفیت تولید برق کشور مبتنی بر این نوع 
از توربین هاســت. بنابراین اینکه می گوییم استراتژی و 
سبد باید به صورت دقیق نوشته شود، در حقیقت وزارت 
نیرو یا باید اصلا قید راندمان بــالا را بزند و همان کلاس 
E را تشــویق به الگو شــدن کند یا اینکه با رویکرد کلان 
مملکت در زمینه کاهش مصرف سوخت نیروگاه ها، مدل 
اقتصادی درآمد نیروگاه های کلاس F را اصلاح کند. اما 
متاسفانه ما استراتژی روشنی برای سبد انرژی نداریم و 
صرفا به شکل یک مسکن به قضایا نگاه می کنیم؛ حتی 
برخی مقامات دولتی در چند سال پیش صحبت از کلاس 
H می کردند؛ غافل از اینکه ما در مورد نیروگاه های کلاس 
F هم با مشکلات بسیاری مواجهیم و پیش بینی می کنم 
در ســال آینده که عمده نیروگاه های تازه احداث شده از 
نوع کلاس F به زمان بازدید و تعمیرات مسیرهای داغ خود 
می رسند به دلیل عدم امکان در تامین هزینه های مذکور 
با چالشی نظیر آنچه نیروگاه رودشــور با آن مواجه است 

مواجه می شوند.
با توجه به ساختار موجود تبدیل نیروگاه گازی به سیکل  �

ترکیبی تا چه اندازه از منطق لازم برخوردار است و تا چه 
میزان مباحث اقتصادی آن توسط دولت دیده شده است؟

راندمان نیــروگاه گازی به تنهایی توجیــه بهره برداری 
سیکل ساده را ندارد و در یک برنامه زمانی باید تبدیل به 
سیکل ترکیبی شود؛ بنابراین در دهه 80، دولت قرارداد 
22 واحد ســیکل ترکیبــی را منعقد کرد که بخشــی از 
نیروگاه های گازی را هم تبدیل به سیکل ترکیبی می کرد 
و اگر امروز نیروگاه سیکل ترکیبی داریم و سرمایه گذارها 
را تشــویق کردند که در قالب »بیع متقابل« و با استفاده 
از بخش بخار، ایــن نیروگاه ها را بــرای افزایش راندمان 
به سیکل ترکیبی تغییر دهند، کار بســیار عاقلانه ای از 
طرف دولت و نیروگاه دارها انجام شد، اما باید مابه ازایی 
 Fهم برای آن دیده شــود، اما چنانچه یک نیروگاه کلاس
را می خواهید در چارچوب بیع متقابل بــا هزینه ای بالا 
تبدیل به ســیکل ترکیبی کنید، حواله ســوختی توسط 
برق حرارتی بــه سرمایه گذار داده می شــود که ضمانت 
اجرایی در ســازمان مدیریت و برنامه ریزی نــدارد و از آن 

طرف هم مورد تایید وزارت نفت قرار نمی گیرد. در چنین 
شرایطی نیروگاه دار چگونه باید اطمینان کند که می تواند 
اقساط وام را پرداخت کند؟! بنابراین حداقل کار دستگاه 
حاکمیتی این است که باید مانند گارانتی های دولتی، 
بازپرداخت اقساط را از محل درآمدهای صندوق توسعه 
ملی یا سایر تامین کنندگان مالی گارانتی کنند و در این 
فرآیند نیاز نیست ارقام وارد حساب نیروگاه دار شود، بلکه 

این کار به صورت مستقیم توسط دولت انجام شود. 
در مورد نیروگاه رود شور و چالش های آن توضیح دهید.  �

بخش گازی نیروگاه رود شور سه واحد کلاس اف بوده 
که ۷۹2 مگاوات ظرفیت اسمی  داشته و امروز بیش از 1۵ 
سال است در حال بهره برداری است و در حال تبدیل به 
سیکل ترکیبی است. بخش بخار نیروگاه یک واحد ۳4۵ 
مگاواتی اســت که برای اولین بار با یک آرایش سه – یک 
اجرا می شود و در واقع سه توربین گاز کلاس اف را با یک 
توربین بخار به شکل ســیکل ترکیبی درمی آوریم که این 
پروژه 80 درصد پیشرفت دارد، اما به طور کلی ما و سایر 
نیروگاه داران که توربین های گازی مبتنی بر کلاس اف 
استفاده می کنیم، چالش های  بزرگی داریم. فرض کنید 
ما بخش بخار را در ســال آینده راه اندازی کنیم. در این 
صورت به طور طبیعی برای اینکــه امکان بهره برداری آن 
فراهم شود و سرمایه حبس نشود، باید بخش گازی ما نیز 
همزمان با بخش بخار آمادگی تولید کامل داشته باشد. 
طبق اســتاندارد های شرکــت »زیمنس« یا »آنســالدو« 
نیروگاه های کلاس اف اگر بخواهند پیوســته کار کنند و 
بخش بخار داشته باشند، باید حدود ۳۳ هزار ساعت یک 
بار تعمیرات اساسی مسیرهای داغ روی محفظه احتراق 
داشته باشند و یک تعمیر اساسی مسیر داغ توربین گازی 
کلاس اف حدود 18 میلیون یورو هزینــه دارد؛ بنابراین 

ســالانه در یک توربین کلاس اف 4.۵ میلیون یورو برای 
تعمیرات ثابت و بــرای نگهداری و تعمیــرات روتین هم 
ماهانه ۵00 هزار یورو هزینه داریــم؛ بنابراین یک واحد 
کلاس F، 10.۵ میلیون یورو یعنــی تقریبا 4۷0میلیارد 
تومان در ســال هزینه تعمیرات دارد کــه در صورت عدم 
انجــام آن باید بــه پارکینگ بــرود. در بخــش در آمدها، 
نیروگاهی مانند رود شور که دوره ECA آن به اتمام رسیده 
اســت، اگر با تمام ظرفیت کار کند بدون در نظر گرفن 
مالیــات، بیمه و ســایر هزینه های اداری و تشــکیلاتی، 
اگر کل درآمد سالانه خود را )که عموما به سادگی نیز نقد 
نمی شوند( صرف کند باز هم کری قابل توجه و چند صد 
میلیارد تومانی درآمدی به نسبت هزینه ها خواهد داشت 
و بنابراین وقتی این نیروگاه های کلاس F به دوره اورهال 
می رســند راهی جز تعطیلی و پارکینگ ندارند؛ بنابراین 
باید گفت اقتصاد کلاس F با هزینه هــا همخوانی ندارد 
چرا که صرفه جویی ســوختی که حاصل راندمان سیکل 
ترکیبی کلاس F است، با راندمان کلاس E مپنایی که 4۷ 
تا 4۹ درصد است، برای دولت تفاوتی ندارد در حالی که 
در طول این 1۵ ســال نیروگاه کلاس F رودشور به اندازه 
یک بلوک سیکل ترکیبی کلاس E، انرژی بدون سوخت 
) ناشی از تفاوت راندمان( تولید کرده، اما چون کیفیت و 
صرفه جویی در صنعت برق به دلیل ارزانی سوخت در هیچ 
جا محاسبه نمی شــود، تمام نیروگاه های کلاسF بعد از 
گذشت چهار سال به همین مشکلی می خورند که امروز 
ما دچار آن شــده ایم و از آنجا که چند سال دیگر کشور با 
مشکلات جدیدتری در تامین گاز مواجه است در آن زمان 
نیروگاه های کلاس F، گزینه های عملی هستند. ما سال 
آینده باید واحد بخار رودشــور را به میــزان ۳4۵مگاوات 
بدون سوخت آن هم در جوار تهران با مشکلات پایداری 

ولتاژ ســنکرون کنیم و این کار ارزش بالایــی دارد. اما از 
طرفی ما ۵00 میلیارد تومان برای واحد یک قبل از پیک 
140۳، هزینه تعمیر و اورهال مســیرهای داغ پرداخت 
کنیم و اگر این منابــع برای واحد گازی ما نرســد، اصلا 
سرمایه گــذاری برای واحــد بخار هم بی معنا می شــود؛ 
بنابرایــن چالش اصلــی نیروگاه هــای کلاس F دو مورد 
است. نکته نخست اینکه دستگاه متولی صنعت برق این 
نیروگاه ها را فقط به صورت گازی استفاده نکنند، چرا که 
هر ساعت کارکرد معادل در کلاس اف حدود 6۷0 یورو 
هزینه دارد در حالی که ایــن عدد در نیروگاه های کلاس 
E بسیار پایین تر است و بنابراین استفاده از بخش گازی 
این نیروگاه ها بــه تنهایی توجیه اقتصــادی ندارد. نکته 
دوم اینکــه اقتصــاد کلاس F را متفــاوت از نیروگاه های 
کلاس E ببینند و به مســاله کیفیت بــرق تولیدی از نظر 
گاز مصرفی توجــه دقیقی شــود. در انتها اگــر بخواهم 
راهکارهای عملی برای حفــظ نیروگاه های کلاس F در 
شــبکه برق کشــور ارائه کنم می توانــم آن را در چند بند 
شــامل تمرکز روی در نظر گرفن یک شرکت تخصصی 
با ماموریــت خدمات تعمیــرات و در کنار آن نوســازی و 
بازسازی پره های توربین های کلاس اف از سوی صنعت 
برق با رویکرد کاهش هزینه های تعمیرات، عدم استفاده 
از این نیروگاه ها به صورت ســیکل ســاده و توجه به نرخ 
بالای EOH ایــن نیروگاه هــا و اســتفاده از مزیت اصلی 
راندمانــی آنها به صورت ســیکل ترکیبــی و اصلاح مدل 
اقتصادی قیمت انرژی تولیــدی نیروگاه های مبتنی بر 
توربین های کلاس F با در نظر گرفن ظرفیت های قانونی 
ناشی از سوخت صرفه جویی شــده به ازای یک کیلووات 
ســاعت انرژی این نیروگاه هــا در قیاس بــا نیروگاه های 

مبتنی بر توربین های گاز کلاس E خلاصه کنم.

مدیرعامل نیروگاه رود شور)امیرکبیر( در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« عنوان کرد

چالشهایاساسینیروگاههای
باتوربینهایگازیکلاساف

دنیای اقتصاد – زینب طاری: صنعت برق و احداث نیروگاه ها در نقطه بسیار بحرانی قرار دارد و چنانچه سیاست های وزارت نیرو همچون 
گذشته بدون توجه به تمامی  جوانب اجرایی شود، با توجه  به فقدان سوخت گاز مورد نیاز نیروگاه ها در سال های آتی به نوعی با چالشی 
بزرگ مواجه می شویم. راندمان پایین نیروگاه های کشور و پیش بینی شرایط این روزها در گذشــته برخی را البته با ترغیب دولت به فکر 
انداخت تا نیروگاه گازی را به کلاس F و در ادامه سیکل ترکیبی تبدیل کنند تا از بخار آن هم بتوانند برق تولید کنند و از این طریق راندمان 
نیروگاهی کشور را افزایش داده و مصرف سوخت نیروگاهی را به حداقل برسانند؛ کاری پرریسک که البته مزایای فراوانی برای کشور داشت 

و می توانست دیگران را هم ترغیب به قدم گذاشتن در این مسیر تاریک به امید روشنایی کند. 

 با توجه به 
خصوصی سازی و اصل 

44 قرار بود دولت از 
تصدی گری فاصله بگیرد 
و با سپردن کار به دست 

بخش خصوصی نقش 
یک ناظر و تنظیم کننده 

بازار تولید برق را ایفا 
کند. تا قبل از این اقدام، 

نیروگاه های دولتی با 
هزینه های بسیار بالا 

توسط دولت بهره برداری 
می شدند، اما در ادامه به 
نام خصوصی سازی اغلب 

این نیروگاه ها به برخی 
بنگاه های اقتصادی و 

نهادهای شبه خصوصی 
واگذار شدند
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یکشنبه  19 آذر ماه 1402
سال بیست و یکم  شماره 5895

چه کسانی در حاشیه بازار ساخت   وساز هزینه ایجاد می کنند؟ شرکت های ساختمانی پاسخ می دهند

کاسبان پروانه    ساختمانی

گزارش

وضعیت بازار مسکن در ماه    های پایانی سال زیر ذره بین
افزایش قیمت مسکن در راه است

طی چند ماه اخیر به دنبال کنــرل نقدینگی، بازارها در 
رکود به سر می برند. بازار مسکن هم از این قاعده مستثنی 

نبوده و از تیرماه ترمز افزایش قیمت کشیده شده است. 
کارشناســان در پیش بینــی بازار مســکن معتقدند رکود 
حاکم بر ایــن بــازار در نتیجه بــه کارگیری سیاســت های 
انقباضی است، اما در ماه های پایانی سال به دنبال کسری 
بودجه، دولت دیگر توان کنرل نقدینگی را نخواهد داشت و 
با افزایش قیمت مواجه خواهیم شد. در مقابل عده ای دیگر 
بر این باور هســتند که بازار مسکن وارد شرایط رکود تورمی 
شده است و تا پایان سال تغییرات مختصری خواهد داشت. 

تکرار یک فرمول �
در همیــن زمینه حســن محتشــم، عضــو هیــات مدیره 
انبوه سازان اســتان تهران به »دنیای اقتصاد« گفت: دولت 
پــس از افزایش افسارگســیخته قیمت مســکن، نقدینگی 
را کنرل کرد. به همین دلیل شاهد هســتیم حدودا چهار 
ماه است بازار مسکن در رکود به سر می برد. این رویکرد در 
دولت های قبلی هم تکرار شده، به طوری که هر زمان قیمت 
ارز بالا می رود، از طریق بانک ها نقدینگی را کنرل می کنند 

و اجازه نمی دهند معامله ای انجام شود. 
این کارشناس مســکن توضیح داد: وقتی رکود بر بازارها 
حاکم می شــود، یک عــده فروشــنده هســتند و در مقابل 
خریداری وجــود ندارد. بــه همین علت تا حدودی شــاهد 
برگشت قیمت ها هســتیم و متعاقبا مسوولان خبر از ارزانی 

قیمت مسکن می دهند.
وی تاکید کرد: چون عرضه و تولید متناســب با نقدینگی 
رشــد نکرده، وقتی نقدینگی توســط دولت کنرل نشــود، 
شــاهد جهش قیمت ها هســتیم. برای مثال از سال ۹۱ تا 
۹۶ بازار مســکن در رکود بــه سر می بــرد و نقدینگی تحت 
فشــار کنرل می شــد. زمانی که فنر قیمت ها به یکباره رها 
شد، در سه مقطع شاهد افزایش قیمت ها بودیم و دلار از ۴ 
هزار تومان به ۵۰ هزار تومان رسید. به همین میزان قیمت 

مسکن هم ۱۲ برابر شد.
محتشــم افزود: فرمول حبــس نقدینگی نه تنهــا در این 
دولت، بلکه در تمام دولت ها تکرار شده و گویا نسخه دیگری 

برای کنرل تورم ندارند.

  نهادینه شدن یک فرهنگ اشتباه �
این عضو هیات مدیره انبوه    ســازان اســتان تهران در این 
باره به »دنیای اقتصــاد« بیان کرد: متاســفانه یک فرهنگ 
اشتباهی هم که در ایران نهادینه شده، این است که وقتی 
با کاهــش قیمــت مواجه هســتیم، متقاضیان اســتقبالی 
نمی کنند، اما با افزایش قیمت ها به بازارها هجوم می آورند. 
از طرفی عده ای دیگر هم دست نگه می دارند تا تکلیف رکود 
بازار مشخص شــود یا به عبارتی منتظر رسیدن قیمت ها به 

کف هستند.
وی تصریــح کرد: از آنجــا که کنرل دســتوری قیمت ها، 
موجب آســیب به اقتصاد و بیکاری یک عده خواهد شد، از 
طرف دیگر به علت قفل شدن نقدینگی، بانک ها دیگر توان 
بازپرداخت سود را نخواهند داشت. دولت زمانی که دست از 
کنرل نقدینگی بر می دارد، به دلیل اینکه یک مدت حبس 
بوده، یکباره در بازارها سرازیر شده و موجب افزایش قیمت ها 
می شود. این در حالی است که دولت باید سرمایه های کلان 
و سرگردان را به سمت تولید هدایت کند و امتیازاتی را برای 
سرمایه    گذاران قائل شــود تا به جای خرید و فروش ملک و 

سوداگری، مسکن تولید کنند.

حبس نقدینگی دوام نمی آورد �
محتشم گفت: به نظر من حبس نقدینگی به علت کسری 
بودجــه، تا آخر ســال دوام نخواهــد آورد. حتــی اگر دولت 
مقداری دســت از کنرل نقدینگی بردارد، به همان نسبت 

موجب افزایش قیمت مسکن خواهد شد.

رکود چهارماهه در بازار مسکن و ساخت     وساز �
ایرج رهبر، رئیس هیات مدیــره انجمن صنفی کارفرمایی 
انبوه     ســازان مســکن و ســاختمان اســتان تهــران  نیز به 
»دنیای اقتصاد« گفــت: رونق و رکود در مســکن با توجه به 
قدرت خرید مــردم و میزان عرضه و تقاضا، یــک تا دو بار در 
سال ایجاد می شــود. لذا در حال حاضر چهار ماه است که 
بازار مسکن و صدور پروانه ساخت     وساز با رکود روبه     رو بوده 
اســت. همچنین پیش بینی می شــود که این رکود تا پایان 

سال جاری ادامه داشته باشد.
رهبر با بیان اینکه وضعیت مسکن در تمام مقاطع زمانی 
به صورت سینوســی بوده اســت، مطرح کــرد: شرایط بازار 
مســکن هیچ وقت ثابت نبوده اســت. بنابراین در بعضی از 
موارد وضعیت مســکن با رکود و برخی دیگر با رونق مواجه 

بوده است.

بازار مسکن همچنان در رکود �
همچنین جمشید برزگر، رئیس کانون انبوه     سازان مسکن 
و ســاختمان ایران به »دنیای اقتصاد« گفــت:  صدور پروانه 
ســاخت مســکن نه تنها در تهران، بلکه در سراسر کشــور 
کاهش یافته اســت. امروزه بازار مسکن همچنان در حالت 
رکود است و این رکود در بازار فولاد نیز به نوعی تحول ایجاد 
کرده اســت، چراکه بازار فولاد بر پایه میزان عرضه و تقاضا 
است. به عبارتی، هر چقدر تولید و ساخت مسکن کم شود، 
به همان میزان، تقاضا نیز برای خرید فولاد با کاهش مواجه 

خواهد شد.

عدول از ساخت مسکن  �
برزگر  در رابطــه با اینکه یکــی از وظایف دولت ســاخت 
یک میلیون واحد در سال بوده اســت، اما گزارش ها چنین 
شــاخصی را تایید نمی کنند، مطــرح کرد: متاســفانه این 
برنامــه هنوز عملی نشــده و فقط  کمــر از ۱۰ درصد از آن 
موفقیت     آمیز بــوده، چراکه ســاخت ایــن پــروژه از ابتدا با 
برنامه     ریــزی و اصول مناســب پیش نرفته اســت. از طرفی 
چند بار طی نشست و جلساتی با مدیران و مسوولان دولتی 
نکاتی را در راستای بهبود این طرح، پیشــنهاد دادیم و در 
جلسات مورد اســتقبال قرار گرفت، اما متاسفانه عملیاتی 

نشد.

دنیای اقتصاد: بازار مسکن سرشار از تورم است و هیچ نقطه ای از آن نیســت که تحت تاثیر این اختلال اقتصادی قرار نگرفته باشد. مصالح ساختمانی، زمین، صدور 
پروانه ساخت و دستمزدها، چهار شاخص هزینه بر در ساختمان سازی هستند که اتفاقا هر چهار مورد نیز درگیر تورم شدید هستند. وضعیت کنونی در بازار مسکن 

نشان می دهد که این چهار عامل  موجب گرانی مسکن شده اند.
مثلا در حال حاضر، کمتر زمین داری حاضر به فروش است و تمایل به ساخت وساز در تهران نیز به پایین ترین حد خود رسیده! در واقع قیمت زمین به قدری بالاست 
که برای سازندگان، صرفه اقتصادی ندارد که درگیر ساختمان سازی شــوند. ضلع دیگر این بازار تورم مصالح ساختمانی است که بیش از سه سال درگیر افزایش قیمت 
شدید بود. اما علاوه بر گرانی زمین و مصالح ساختمانی، موضوع دیگری هم به افزایش قیمت مسکن دامن می   زند. دریافت پروانه ساختمانی برای سازندگان، بسیار 
گران و سنگین است. در کنار این مسائل، افزایش دستمزد کارگران و استادکاران نیز مطرح است. برخی از سازندگان می   گویند کار به جایی رسیده که کارگران بدون 
دستمزد بالا، حاضر به کار کردن نیستند و ترجیح می دهند شغل دیگری را انتخاب کنند. دلیل اصلی این اتفاق هم، تورم سنگین و بسیار بالاست. به هر حال، این چهار 

ستون تورمی، باعث شده اند که شاهد کاهش ساخت وساز در کشور باشیم. در متن زیر به وضعیت و قیمت ساخت وساز در مناطق شهری چند استان پرداخته ایم.

فروش تراکم در مشهد؛ متری چند؟ �
در همین رابطــه علی زارع فعال صنعت ســاختمان با 
بیان اینکــه مهم ترین عواملی که در هزینه ســاخت یک 
واحد آپارتمان موثر هستند شــامل قیمت زمین یا هزینه 
خرید ملک کلنگــی، هزینه جواز ســاخت، هزینه خرید 
مصالح و هزینه دستمزدهاست گفت: به طور کلی هزینه 
جواز ساخت در مناطق مختلف شهر یکسان نیست. در 
مناطق مرغوب تر باید هزینه بیشری بابت جواز ساخت 
بپردازیم. اما به طور کلی هزینه جواز ساخت شامل هزینه 
فیش عوارض نوسازی شهرداری، هزینه نظام مهندسی، 
هزینه بیمه تامین اجتماعی و قطار شهری، آتش نشانی 
و آموزش و پرورش اســت. در این بین هزینه صدور پروانه 
ســاختمانی در مناطق مختلف شهر یکســان نیست. به 
طوری که در بعضی مناطق گران قیمت مشهد این هزینه 
چند برابر سایر مناطق است. با افزایش مبلغ صدور جواز 
توسط شهرداری در بعضی ساختمان ها شاید این هزینه 
از ۲۰ درصد کل هزینه ساخت وســاز بیشــر شود. اخذ 
ســقف اضافه یا پیشروی مازاد بر تراکم ساختمانی تاثیر 
قابل توجهــی بر روی مبلغــی که به شــهرداری پرداخت 
می کنند دارد. به این دلیل کــه هزینه تراکم اضافه چند 
برابــر هزینه تراکــم مجاز اســت. اما به طور کلــی تعرفه 
عوارض شــهرداری در هــر مرمربــع زیربنــا در مناطق 
مختلف مشهد از ۶۰۰هزار تومان تا ۲میلیون و ۴۰۰هزار 

تومان است. 
عضو انجمن انبوه   ســازان خراســان رضوی گفت: بعد 
از هزینه عوارض شــهرداری باید هزینه نظام مهندســی 
را پرداخت کنیم. حــق الزحمه مهندســان ناظر و طراح 
و مجری برای هر شــهر و هر گروه ســاختمانی نسبت به 
طبقــات از ۲7۰ هزار تومــان تا ۶۰۰هزار تومــان در هر 
مرمربع در نوســان اســت. البته برای پروژه های بالای 
۸۰۰ مرمربع یا ۵ ســقف عقد قــرارداد با شرکت مجری 
و آزمایشــگاه مکانیک خاک و جوش و بتن الزامی است. 
در حال حاضر هزینــه شرکت مجری حــدود مرمربعی 
۲۵۰ هزارتومان و آزمایشــگاه ها حــدود مرمربعی ۱۲۰ 

هزارتومان است.
به گفته وی بعضی از شهروندان فکر می کنند که فقط 
شهرداری و نظام مهندسی هستند که بابت صدور جواز 
ســاخت هزینه دریافت می کنند. در حالی که ادارات و 
ســازمان های دیگر نیز منتظر شما هستند. یکی از اینها 
ســازمان تامین اجتماعی اســت که این هزینه را معمولا 
با نام بیمه اجباری می   شناســیم. این بیمــه جدا از بیمه 
مســوولیت کارفرماست. و اصلا بیمه مســوولیت نیست 
و متاســفانه هیچ پوششــی هم نــدارد. فقط یــک منبع 
درآمد برای ســازمان تامین اجتماعی محسوب می شود. 
هزینه بیمه اجباری ۱۵ درصد از کل مبلغی اســت که به 

شهرداری پرداخت می   کنید.
همچنین هزینه آتش نشــانی، آموزش و پرورش و قطار 
شهری وجود دارد که البته در مقایســه با سایر هزینه   ها 
در پروســه صدور پروانه ســاختمانی ناچیز است. مقدار 
هزینه ای که باید بابت قطار شهری بپردازید ۳درصد کل 

فیش شهرداری است.
اما به طور کلی هزینه خرید مصالــح تقریبا 7۰ درصد 
از هزینه ساخت ســاختمان را تشکیل می دهد. اسکلت 
بتنی یا فلزی کــه بر هزینــه خرید آهــن و میلگرد و بتن 
تاثیر می   گــذارد تا هزینه هــای مربوط به خرید کاشــی 
و سرامیــک و شــیرآلات و... همگی جزو خریــد مصالح 

محسوب می شود.
در خصــوص هزینه دســتمزد نیــز می تــوان گفت: نه 
تنها در ســال ۱۴۰۲ بلکه می توان گفت تقریبا همیشه 

دســتمزدها حدود ۳۰درصد از هزینه ســاخت را شامل 
می شود. در مرحله سفت   کاری تقریبا هزینه دستمزدها 
در تمام نقاط شهر یکسان است ولی موردی که دستمزد 
تاثیــر قابل توجهــی روی هزینه   هــا دارد نــازک کاری و 

مخصوصا اجرای نماست.
وی درپایان در خصــوص نقش تورم بــر قیمت نهایی 
ســاخت گفت: زمانی که اقتصاد کشــور متورم می شود، 
همه کالاها و از جمله نهاده   های ســاختمانی را هم در بر 
می گیرد و موضوع اصلی این اســت که باید جلوی تورم 

اصلی را گرفت تا اقتصاد به سمت تورم تک رقمی برود. 
در ادامه همین مبحث ســید محمد مختــارزاده نایب 
رئیس انجمن انبوه سازان خراســان رضوی در خصوص 
هزینه ساخت یک مســکن معقول و با کیفیت نیز گفت: 
از ابتدای ســال جاری هزینه ســاخت ســاختمان   های 
یــک و دو طبقه مــری ۹میلیــون و ۳۰۰هــزار تومان، 
ساختمان   های ۳ تا ۵ طبقه مری ۱۰میلیون و۱۰۰ هزار 
تومان، ســاختمان   های ۶ و 7 طبقه مری ۱۲میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان، ســاختمان   های ۸ تــا ۱۰ طبقه مری 
۱۴ میلیون تومان، ساختمان   های ۱۱ و ۱۲ طبقه مری 
۱۵میلیون و ۶۰۰ هزار تومان، ساختمان   های ۱۳ تا ۱۵ 
طبقه مری ۱7میلیون تومان و ساختمان   های ۱۶ طبقه 
به بالا مری ۱۹ میلیون تومان اســت کــه البته در حال 
حاضر نســبت به تورم از ۱۰میلیون تومان تا ۲۰میلیون 
تومان است. چرا که از ابتدای سال جاری تاکنون شاهد 
افزایش حدود ۲۰درصد در مصالح ساختمانی بوده ایم.

مختارزاده با بیان اینکه رشد مسکن در سال های اخیر 
باعث شده نرخ آن از تورم بالاتر رود خاطرنشان کرد: این 
پرش قیمتی باعث شده مسکن برای ترمیم وضعیت خود 
در فاز رکود قرار گرفته و خود را برای دوران اصلاح یا گذر 

از رکود آماده کند.
این انبوه ساز با بیان اینکه وضعیت کنونی آرامش قبل 
از توفان اســت گفت: باید دولت به این وضعیت بحرانی 
رســیدگی کند چرا که هر روز دســت متقاضیــان از این 

محصول مصرفی کوتاه تر می شود.
وی در نهایت گفت: اگر سیاستگذاران کلان کشوری 
حداقــل بتواننــد شرکت های موفــق، باتجربــه و دارای 
قدمت و برند را با هــر امکانی موردحمایت قــرار دهند، 
می توانیم شــاهد نقش شــگرف صنعت ساخت وساز در 
رونق اقتصادی کشور باشــیم. درواقع رونق این صنعت 
شــاید یک درمان دائمی برای اقتصاد کشــور محسوب 
نشود، ولی بهرین مســکنی است که به مراتب می تواند 
بهر از بقیه صنایع به ویژه خودروســازی به تقویت تولید 

در کشور و رونق اقتصادی کمک کند.

تعطیلی نیمی از شرکت های ساختمانی در چهارمحال  �
و بختیاری 

آمارهای اتخاذ شــده از وضعیت اســتان چهارمحال و 
بختیاری نشــان می دهد از ابتدای ســال جاری تاکنون 
به دلیــل نبود کارگر ماهــر در کارخانه   هــا و کارگاه   های 
تولیدی و تورم قیمــت مصالح ســاختمانی شرکت های 
ســاختمانی علاقه   ای به شروع پروژه های جدید ندارند. 
همچنین بنا بر گفته های فعالان این استان، قیمت زمین 
از ابتدای سال جاری تاکنون ۲۰ درصد و در برخی مناطق 

بالای این رقم رشد داشته است.
دبیر انجمن صنفی انبوه ســازان مســکن و ساختمان 
اســتان چهارمحــال و بختیــاری با بیــان اینکــه گرانی 
روزافزون مصالح ســاختمانی روند تکمیل و بهره   برداری 
از پروژه   های خودمالکی مسکن را غیرممکن کرده است 
گفت : قیمت مصالح به صورت افسارگسیخته و روزانه در 

حال افزایش است.
ســید مصطفی علوی اظهار کــرد: متقاضیانــی که با 
تشــکیل گروه   هــای چند نفره در پــی خانه   دار شــدن از 
روش تسهیلات خودمالکی بودند با چالش جدی مواجه 
شده   اند و تکمیل مسکن برای آنها بسیار سخت و پیچیده 

شده است.
علوی افزود: مشــکلاتی مانند قیمت گذاری ناعادلانه 
و روش های نادرســت تامین مالی ســبب شــده اســت 

پروژه   های انبوه    سازی ناموفق باشند.
دبیر انجمن صنفی انبوه ســازان مســکن و ساختمان 
اســتان چهارمحــال    و    بختیــاری گفــت: قیمت گذاری 
غیر کارشناســانه در اســتان چهارمحال ســبب شده تا 
بخشی از انبوه   ســازان برای ادامه فعالیت صنفی راهی 

استان   هایی مانند اصفهان یا بوشهر شوند.
وی افــزود: ســودهای غیرمتعــارف بانک هــا در حوزه 
تسهیلات مســکن این صنعت را در آســتانه نابودی قرار 

داده است.
علوی گفت: رکود مســکن سبب شــده که بسیاری از 
مشاغل مرتبط با صنعت ساختمان حذف شوند و بیکاری 
بین کارگران ماهر و ســاده این صنعت روز به روز افزایش 
یابد. به عنوان مثال در اســتان چهارمحــال و بختیاری 
بســیاری از نیروهای تخصصی حوزه مســکن یا در حوزه 
تاسیسات، به سایر مناطق کشور مانند عسلویه بوشهر یا 
سیرجان در کرمان یا مناطقی که واحدهای پروشیمی 
و پالایشــگاهی در آن مستقر هســتند مهاجرت کرده تا 

بتوانند معیشت خانوارهای خود را تامین کنند.
همچنین در این راســتا محمودی کوهی، نایب رئیس 
انجمن انبوه سازان مسکن و ساختمان استان چهارمحال 
و بختیاری گفت: بســیاری از شرکت های ســاختمانی و 
عمرانی در استان چهارمحال و بختیاری تعطیل شده اند.

نایب رئیس انجمن انبوه ســازان مســکن و ساختمان 
اســتان چهارمحــال و بختیــاری ادامــه داد: افزایــش 
سرســام آور قیمت بتن، شن ماســه و تاسیسات موردنیاز 
در صنعت ساختمان ســبب شــده تا اندک شرکت های 
فعال هم نتوانند پروژه   های خود را در موعد مقرر به پایان 

برسانند.
این فعال ساختمانی افزود: شیوه نامه پرداخت وام در 
بانک ها بسیار سختگیرانه و تضامینی که بانک ها مطالبه 
می کنند از توان متقاضیان خارج است بنابراین باید در 
این خصوص بازنگری شود. هم اکنون هر بانک به شیوه 
خود ســود، کارمزد و دیرکرد دریافت می کند تا جایی که 
ســود و دیرکرد اقســاط به حدود ۴۰ درصد می رســد که 
ویرانگر صنایع از جمله صنعت مســکن است. تسهیلات 
بانک ها در همین چند سال گذشته حدود ۹ یا ۱۲ درصد 
بود که به نــاگاه به ۲۳ تا ۲۵ درصد رســید؛ موضوعی که 
در رابطه با صنعت مســکن به هیچ وجه به صرفه و صلاح 

نیست.
شــهباز گهروئی خزانه   دار کانون صنفی انبوه   ســازان 
مسکن و ســاختمان اســتان چهارمحال و بختیاری نیز 
با تایید صحبت های ذکر شــده با بیان اینکه نابسامانی 
و رکود صنعت ســاختمان ناشــی از حکمرانــی اقتصاد 
غیرمولد در کشور است،عنوان کرد: نقص قوانین، ناتوانی 
در مهار تــورم و کنرل بــازار نهاده   های موثــر در قیمت 
مسکن و ناهماهنگی در سیســتم بانکی از جمله دلایل 

این شکست است.

بازار سیاه زمین در استان مرکزی  �
در همین راستا کسری امیری راد عضو کانون سراسری 
انبوه سازان مسکن در استان مرکزی با بیان اینکه هزینه 

ســاخت از ابتدای فروردیــن تاکنون حــدود ۳۰درصد 
افزایش داشته و از۱۲ میلیون تومان در هر مرمربع به ۱۴ 
میلیون تومان رسیده اســت گفت: هم اکنون بزرگ ترین 
چالش اراک مربوط به معضل زمین آن است و متاسفانه 

شاهد بازار سیاه در این حوزه هستیم.
به گفته وی در حال حاضر قیمت هر مرمربع زمین در 
اراک در حاشیه شــهر ۳۰میلیون تومان، در بخش های 
متوســط ۵۵ میلیون تومــان و در نقاط ارزشــمند بالای 

۱۲۰میلیون تومان است.
امیری راد اضافه کرد: هم اکنون اراک فاقد زمین قابل 
ساخت است و همین موضوع باعث شده با کمبود مسکن 
روبه رو شــویم. به هر روی میزان دسرســی شــهروندان 
این شهر به مســکن با میزان درآمد و دارایی آنها تناسبی 

نداشته و کیفیت زندگی مطلوبی ندارند.

4 متغیر در بازار ساخت وساز شیراز  �
ابراهیم مطهــری عضو انجمن انبوه ســازان شــیراز با 
بیان اینکه پهناور بودن فارس و معتدل بودن آب و هوای 
اســتان باعث شــده تا رکود واقعی بازار مســکن از بین 
برود اما این موضوع دلیلی بر تورمی بودن بازار مســکن 
نمی شود گفت: در حال حاضر فروشندگان تعیین کننده 
قیمت زمین در شیراز هستند و هر مالکی هر قیمتی که 
بتواند بــرای زمین خود درج می کند امــا از آنجا که رکود 
ساخت وســاز در این استان سنگین اســت فروشندگان 
پول لازم، تخفیف هــای ارزنده ای بــرای زمین های خود 

لحاظ کردند.
وی با بیــان اینکه در حــال حاضر هزینه ســاخت هر 
مرمربع منزل مسکونی حدود ۱۰ میلیون تومان است، 
بیان کــرد: اما وجــود زمین بــدون مالک و مشــاعی در 
مجموعه شــهری شــیراز با قیمتی بالاتــر از ۵۰میلیون 
تومان بــرای هر مــر مربع در آینــده   ای نه چنــدان دور 

خریداران را با مشکل مواجه خواهد کرد.
مطهری با بیان اینکه چهار متغیر هزینه ساخت وســاز 
حاصل از مصالح ساختمانی، تورم در قیمت خرید زمین و 
ملک نهایی، تغییر پروسه های طولانی اخذ مجوز ساخت 
و بازدهی بازارهای رقیب به خصوص سود بانکی به ترتیب 
بیشرین تاثیر را در بروز یا تشدید نوسانات سرمایه گذاری 
در صنعت ساختمانی در شــیراز دارد گفت: از میان این 
متغیرها، اگرچه افزایش هزینه ســاخت، بیشرین تاثیر 
منفی را بر صنعت ســاختمانی دارد امــا افت وخیزهای 
شدید قیمت مســکن به خصوص حباب ناشی از جهش 
قیمت هــا در بازار، معامــلات ملک را با نوســانات بزرگ 
روبه رو کرده و محیــط ناامنی در بازار ساخت وســاز این 

استان به وجود آورده است. 

قطب ساخت وساز در حاشیه  �
فعالان صنعت ساخت وساز در اســتان همدان با بیان 
اینکه بســیاری از پروژه های ساخت وســاز در همدان به 
صورت تعطیــل و نیمه تعطیــل درآمده اند خاطرنشــان 
کردنــد از ابتــدای ســال جاری در این اســتان علاوه بر 
افزایش قیمت مصالح ســاختمانی، ســازندگان مجبور 
هســتند هزینه های کلانی به صورت زیر میزی بپردازند 
تا پروســه مجوز را زودتر طــی کنند. این ســازندگان در 
خصوص افزایش قیمت زمین در این اســتان بر تورم بالا 
تاکید می کنند و می گویند این استان به لحاظ موقعیت 
جغرافیایــی، محــدوده خــاص و محــدودی دارد، ایــن 
موقعیت خاص اقلیمی بر قیمت ملک، مسکن و اجاره   بها 

اثرگذار است. 
در همیــن راســتا رئیس انجمن انبوه   ســازان اســتان 
همدان با اشاره به رکود بازار مسکن گفت: میزان ساخت 
مســکن در همدان نســبت به ســال های گذشته کمر 

شده است.
محمدصادق پارســامهر با بیــان اینکــه ۸۳۰۰ واحد 
مســکن در همدان در حال ساخت اســت، اظهار کرد: 
علاوه بر اینکه ساخت   وساز در همدان کاهش یافته، بازار 

خرید و فروش ملک نیز راکد است.
رئیس انجمن انبوه ســازان اســتان همدان با اشاره به 
عوامل کاهش ساخت مسکن در همدان یادآور شد: رکود 
بازار مسکن، فرآیندهای پیچیده صدور پروانه ساختمانی 
و گرانی مصالح از دلایل اصلی کاهش ساخت   وســاز در 

همدان است.
وی با بیان اینکه ســختگیری   های نظام مهندســی در 
زمینه صــدور پروانه ســاختمانی این فرآیند را دشــوار و 
طولانی کرده است، افزود: برای یک نقشه معماری باید 
۲۶ امضا گرفته شود که گرفتن این امضاها معضل بزرگی 

برای سازندگان مسکن و مالکان است.
وی در نهایت گفت: اســتانی که زمانی جــزو بهرین 
استان   ها برای ساخت وســاز بود اکنون به حاشیه رفته و 
همین امر سبب کاهش ساخت وساز شده و عواقب آن به 

گرانی مسکن در آینده منجر خواهد شد.

شیوه نامه 
پرداخت وام در 

بانک ها بسیار 
سختگیرانه و 

تضامینی که 
بانک ها مطالبه 

می کنند از 
توان متقاضیان 

خارج است 
بنابراین باید در 

این خصوص 
بازنگری شود. 

هم اکنون 
هر بانک به 
شیوه خود 

سود، کارمزد 
و دیرکرد 

دریافت می کند 
تا جایی که 

سود و دیرکرد 
اقساط به 

حدود ۴۰ درصد 
می رسد که 

ویرانگر صنایع 
از جمله صنعت 

مسکن است
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وزیر صمت: 
همه هدف ما 

از مدیریت 
عرصه تجارت، 

حمایت از 
تولید است 

منتها این 
حمایت به این 
معنا نیست که 

رقابت را از 
بین ببرد؛ ما 

باید به سمتی 
حرکت کنیم 

که در عین 
رقابت پذیر 

کردن صنایع، 
فرصت انتخاب 

را برای مردم 
فراهم کنیم 

به همین 
دلیل مسیر 
ما، مسیری 

نخواهد بود 
که صرفا به 

لوازم خانگی، 
انحصاری نگاه 

کنیم

در حال حاضر 
در گمرکات 

کشور حدود 
۴۰ کانتینر در 

انتظار ترخیص 
است و هر 

ماه حداقل ۴۰ 
کانتینر به آن 

اضافه می شود. 
امیدوار هستم 

که تخصیص ارز 
برای ترخیص 
هر چه زودتر 
صورت بگیرد

محدودیت در منابع ارزی، تــاش برای تامین حداکثری 
نیاز تمامی اقشــار، درآمدهای دولتــی از تعرفه واردات، 
دورنمای اشتغال زایی و رونق این صنعت در کنار معضل 
قاچاق و بسیاری دیگر از داده   ها مواردی است که در این 
قبیل تصمیم   ســازی   ها باید به آن توجه کرد. شاید در این 
خصوص تامین ارز مهم ترین فاکتور در اتخاذ تصمیم در 
این حوزه باشد و بهتر است همه   چیز را از مسیر تامین ارز 
واردات و نرخ آن جســت وجو کرد آن   هــم در شرایطی که 
واقعیتی به نام قاچــاق را نمی توان نادیــده گرفت. نکته 
دیگر اینکه برندســازی که بارها بــه آن پرداخته   ایم تا چه  
اندازه در صنعت لــوازم خانگی با محوریت بــازار ایران و 

منطقه محقق شده است.
ورود کالای خارجی لوازم خانگی و به خصوص کره ای  به 
بازارهای ایران از5 ســال پیش و در پی خروج این برندها 
از ایران به دلیل تحریم ها متوقف شد. تا یک سال پس از 
این اتفاق، کالاهای خارجی که در انبارها باقی مانده بود 
به تدریج وارد سیستم توزیع می شد و خریداران این نوع 
کالاها نیز می توانســتند آنها را تهیه کنند. اما به مرور که 
موجودی انبارهــا از لوازم خانگی خارجی خالی شــد، به 
دلیل وجود تقاضا در بــازار و عدم واردات قانونی، موضوع 
قاچاق کالای لوازم خانگی به کشور نسبت به قبل شدت 
بیشتری به خود گرفت. به همین دلیل تقریبا از سال 99 
حجم ورود کالای لوازم خانگی قاچاق به کشــور با رشــد 

فزاینده ای مواجه شد. 
در همیــن حــال تولیدکننــدگان ایرانــی کــه دســت 
رقبای قدرتمند خارجی خود از بازارهای کشــور را کوتاه 
می دیدند، اقدام به افزایش تولید کردند و خوشبختانه در 
خصوص بهبود کیفیت نیز به موفقیت هایی دست یافتند. 
اما به طــور کلی در این ســال ها آزاد شــدن واردات لوازم 
خانگی با موافقت         ها و مخالفت         هایی مواجه بوده اســت. 
موافقــان آزاد شــدن واردات لوازم خانگــی معتقدند این 
ممنوعیت         ها باعث محدود شــدن انتخاب مصرف کننده 

می شــود و به عبارت دقیق            تــر حق مصرف کننــدگان در 
این          گونه تصمیمات نادیده گرفته شــده است. همچنین 
نبود رقابت بیــن تولیدکنندگان داخلی بــا خارجی         ها در 
آینده منجر به انحصــار در صنعت لوازم خانگی و شــبیه 
شــدن این صنعت به وضعیت صنعت خودرو می شــود و 
کالاهای ایرانی رشــد و بهبــود کیفیــت لازم را نخواهند 
داشت. موافقان آزاد شدن واردات لوازم خانگی همچنین 
می   گویند این قانون حقوق مصرف کننده را در نظر نگرفته 
است، اما مخالفان معتقدند تولیدکنندگان ایرانی شرایط 
برابر با تولیدکننــدگان خارجی ندارند کــه بتوانند با آنها 

رقابت کنند.

حفظ رقابت مهم است  
امــا در همین حال عبــاس علی آبادی وزیــر صمت که 
در همان روزهــای آغــاز ورود خود بــه وزارتخانــه تاکید 
کرده بــود مخالف قیمت گذاری دســتوری بــرای برخی 
کالاهاســت، مدتی بعد و در اظهارنظــری متفاوت گفت: 
»همه هدف ما از مدیریت عرصه تجارت، حمایت از تولید 
اســت منتها این حمایت به این معنا نیســت که رقابت را 
از بین بــرد؛ ما باید به ســمتی حرکت کنیــم که در عین 
رقابت پذیر کــردن صنایع، فرصت انتخــاب را برای مردم 
فراهم کنیم به همین دلیل مسیر ما، مسیری نخواهد بود 
که صرفا به لوازم خانگی، انحصاری نگاه کنیم، زیرا لوازم 
خانگی امروز ما رقابت پذیر اســت. بــه منظور رقابت پذیر 
کردن کالاهــای ایرانی، بــا رعایت تعرفه   های مناســب، 
 ایــن کار )ارائه مجوز بــرای واردات لــوازم خانگی( انجام 

خواهد شد.«

این کار هوشمندانه نیست  
اما بافاصله پس از چراغ    سبز ضمنی وزیر صمت برای 
ورود قانونــی کالای لــوازم خانگی خارجی بــه بازارهای 
ایران، تعدادی از فعالان این صنعت نسبت به این تصمیم 

واکنش نشــان داده و مخالفــت یا موافقت خــود را اعام 
کردند. 

به عنوان مثال عباس هاشــمی دبیرکل انجمن صنایع 
لوازم خانگی ایران با بیان اینکــه ممنوعیت واردات لوازم 
خانگــی نمی تواند تا ابد ادامه داشــته باشــد گفت: »در 
شرایط فعلی با توجه به محدودیت های منابع ارزی و مدت 
زمان طولانی برای تخصیص ارز موردنیاز مواد اولیه، اجزا 
و قطعات موردنیاز تولید که بیش از ۸۰ روز طول می   کشد، 
آزادسازی واردات و هزینه   کرد این ارز محدود برای واردات 
کالای نهایی خارجی هوشمندانه نیست.« به گفته دبیرکل 
انجمــن صنایع لوازم خانگــی ایران در حــال حاضر باید 
اجازه دهیم به جای آزادسازی محصول نهایی، مواد اولیه 
و اجزا و قطعات موردنیاز تولید لوازم خانگی تسهیل شود. 
ابوالقاســم شانه   ســاز دبیر انجمن لوازم خانگی کوچک 
نیز پیش تــر و در گفت وگو با روزنامــه »دنیای اقتصاد« در 
خصوص آزادسازی واردات گفته بود: »اگر دولت به دنبال 
آزادســازی واردات لوازم خانگی به کشــور است باید این 
کار را هدفمند انجام دهد. به این ترتیب که کالاهایی که 
امکان ساخت آنها در ایران وجود ندارد یا توجیه اقتصادی 
برای تولید آنها نیســت را وارد کنند تا هــم به تولیدکننده 
داخلی آسیب وارد نشود و هم حق انتخاب مصرف کننده 

حفظ شود.« 

سرازیر شدن کالاهای چینی   
در این بین باید توجه داشــت که برای حضور برندهای 
خارجی لوازم خانگی به کشــور فقط مســاله آزادســازی 
در میان نیســت چرا که باید دیــد با توجه بــه تحریم   ها و 
عدم تحقق احیای برجام و همچنین حضور ایران در لیست 
سیاه FATF شرکت های خارجی ریسک بازگشت به ایران 
را خواهند پذیرفت یا مانند گذشــته قید تجارت در ایران 
را خواهند زد و نســبت به فروش کالای خــود به ایرانی ها 

بی تفاوت خواهند بود.

البتــه در این میان یک اســتثنا هم وجود دارد. کشــور 
چیــن پیش تر نشــان داده در خصوص برخــی تجارت ها 
با ایــران، هراســی از تحریم ها نــدارد و تمایل خــود را به 
این موضوع نشــان داده اســت. بنابراین می توان انتظار 
داشت در صورت آزادســازی واردات لوازم خانگی، شاهد 
حضور پرتیراژ کالاهای چینی در ایران باشیم. این همان 
نگرانی بزرگ تولیدکنندگان داخلی اســت چرا که تجربه 
در کشورهای مختلف نشــان داده اگر روی ورود کالاهای 
چینی تعرفه های بالایی بسته نشود، اشتهای سیری ناپذیر 
این کشور برای صادرات و تصاحب بازار کشورها باعث بر 

هم خوردن تعادل تولید خواهد شد.

تاثیر آزادسازی بر قیمت  
در خصوص آزادســازی ورود لوازم خانگــی خارجی به 
کشــور و تاثیر آن روی قیمــت  صحبــت و اظهارنظرهای 
متفاوتی توسط کارشناســان و فعالان این صنعت انجام 
شده است. اما آنچه روی آن اتفاق نظر وجود دارد این است 
که نمی توان به صورت قطعی گفت که این آزادسازی تاثیر 
چشمگیری بر قیمت خواهد داشت. چرا که قیمت نهایی 
کالا و به خصوص لوازم خانگی بــه فاکتورهای دیگری از 
جمله مشکات و چالش   های تامین مواد اولیه ارزان قیمت 
وابسته است؛ که اگر این مورد تسهیل شود و مواد اولیه به 
شکل اعتباری به دست تولیدکننده برسد، قطعا بر قیمت 
اثر گذار خواهد بود و باعث کاهش این عدد خواهد شــد. 
همچنین کنترل تورم ســالانه و کاهش اثر سایر هزینه   ها 
مانند نوســان های نرخ ارز، خدمات پیمانــکاری و دیگر 
هزینه های جــاری مانند حمل ونقــل، حامل های انرژی 
و... بر قیمت نهایی اثر خواهد داشــت. البته اگر واردات 
لوازم خانگی به شــکل انبوه انجام شود در صورت رعایت 
شرایط یاد شده، ممکن است قیمت ها را مقداری متعادل 
کند، اما به نظر نمی رسد تاثیر مستقیمی روی کاهش آن 

داشته باشد.

ایجاد درآمد برای دولت   
امــا آزادســازی واردات لــوازم خانگی جــدا از معایب و 
مزایایی که برای تولیدکننده و مصرف کننده دارد، محلی 
برای کســب درآمد دولت خواهد بــود و در حقیقت برنده 

بزرگ این پروسه را مشخص خواهد کرد. 
در حالی که ورود کالای قاچاق عما هیچ ســودی برای 
دولت نــدارد، اما واردات لوازم خانگــی خارجی و دریافت 
حقوق گمرکــی و دیگر ســودهای بازرگانــی و تجاری از 
این راه، می تواند محل مناســبی برای افزایش درآمدهای 

دولت باشد. 
به این ترتیب می توان گمانه زنی کرد که دولت به وسیله 
این آزادســازی، با یک تیر دو نشــان خواهــد زد. ابتدا به 
هدف اولیه خود یعنی حفظ رقابت میــان تولیدکنندگان 
ایرانــی و افزایش کیفیــت محصولات و همچنیــن بهبود 
کیفیت خدمات پس از فروش می رسد که در نهایت رضایت 
مصرف کننــده را در پی دارد و ســپس به هــدف دوم خود 
یعنی کســب درآمد از واردات قانونی کالا از طریق مبادی 
گمرک خواهد رسید. موضوعی که در شرایط فعلی کسری 
تراز بودجه، می تواند محلی برای جران بخشــی هر چند 

کوچک از آن باشد اما به چه قیمتی؟ 

قاچاق لوازم خانگی تعطیل می شود؟  
اما قاچاق کالا یکی از چالش هایی است که بسیاری از 
صنایع و از جمله تولیدکنندگان لــوازم خانگی را در طول 
ســال های اخیر آزار داده اســت. به همیــن دلیل فعالان 
این صنعت بارها از سیاســتگذاران و دولتمردان تقاضای 
کنترل و کاهش بیشتر آن را داشته اند اما عما شاهد این 
اتفاق نبوده ایم. اما اگر با تاش های فعلی دولت، درهای 
واردات قانونی این کالا باز شود، به احتمال فراوان پایانی 
بر حجم انبــوه ورود کالای قاچاق لوازم خانگی به کشــور 
خواهد بود. موضوعی که به شکل های مختلف دولت از آن 

منتفع خواهد شد.

»دنیای اقتصاد« به رصد اظهارنظرها از احتمال ورود قانونی لوازم خانگی پرداخت

سایه روشن واردات لوازم خانگی
دنیای اقتصاد- حمید رجبی : دولت اخیرا با جدیت موضوع آزادسازی واردات لوازم 

خانگی خارجی به کشور را مطرح و دنبال می کند. با بررسی مزایا و معایب این اتفاق، اما 
مشخص خواهد شد که سود دولت از این موضوع چند جانبه خواهد بود. شاید یکی از 

برندگان واردات رسمی لوازم خانگی دولت باشد که به کمک تعرفه واردات منتفع خواهد 
شد اما به قیمت از دست رفتن بخشی از منابع ارزی آن   هم در شرایط پیچیده فعلی. رصد 

لحن برخی تصمیم   سازان اقتصادی برجسته در دولت نشان می دهد که این گروه چندان 
هم به آزادی واردات لوازم خانگی بی   میل نیستند ولی سوال اینجاست که آیا می توانند 
به چنین اقدامی دست بزنند و دیگر اینکه چه سرنوشتی در انتظار تولیدکنندگان داخلی 

گاه  خواهد بود که شاید مجبور شوند با تولیدکننده چینی رقابت کنند. شرایطی که ناخودآ
چهره فعلی صنعت خودرو را ترسیم می کند اما نیاز به بررسی بیشتری دارد.

به گزارش روابط عمومــی انجمن صنایع لوازم خانگی ایران و ســایت 
آهام ایران، عباس هاشــمی دبیر و رئیس ســتاد برنامه   ریزی و اجرایی 
انجمن ملی صنایع لوازم خانگی ایران نیز به عنوان کسی که از نزدیک با 
مشکات صاحبان صنایع لوازم خانگی آشناست، گفت: مسوولان وزارت 
صمت حاضر در هفتمین کمیسیون »صنعت«، به   رغم ضیق   وقت و مشغله 
فراوان دعوت ما را پذیرفتند تا به طور مستقیم مشکات این صنعت را از 
زبان صاحبان صنایع و تولیدکنندگان شنیده و کمک انجمن ملی صنایع 
لوازم خانگی ایران باشند تا تامین ارز موردنیاز خرید مواد اولیه این صنعت 
با سهولت انجام بگیرد. عباس هاشمی با اشاره به رشد قابل قبول صنعت 
لوازم خانگی در دوسال اخیر از اعضای حاضر کمیسیون خواست تا با 
بیان مشکات، لطفی   زاده مشاور ویژه وزیر صمت و خانم نصرالهی را از 

نزدیک در جریان امور تامین ارز خرید مواد اولیه قرار دهند.

انتظار برای تخصیص ارز تولید را کاهش داد  
در ادامه سید سعید رضوانی در نشست کمیسیون تخصصی صنعت 

انجمن ملی صنعت لوازم خانگی عنوان کــرد: وزارت صمت به خوبی 
از جزئیات میــزان مواداولیه، تولید، فروش و … آگاهی داشــت و تمام 
جزئیات تولید واحدهای تولیدی قابل رصد و شناسایی بود؛ اما اتفاقی 
صورت گرفت که تمام واحدهای تولیدی دچار کاهش تولید شدند که در 

راستای آن تولید ما نیز حدود ۳۰ درصد کاهش یافت.
وی بیان کــرد: به علــت کمبود نقدینگــی و عدم تامیــن ارز، ناچار 
شــدیم مواد اولیــه خــود را از بــازار آزاد تهیــه کنیم. عنوان می شــود 
کــه چــه کنیــم کــه بتوانیــم بــه بازارهــای صادراتــی دســت پیدا 
 کنیــم امــا بــا شرایــط فعلــی نمی تــوان در بازارهــای صادراتــی

 رقابت کرد.
رضوانی با تاکید بر اینکه اگر می   خواهیم به تولیدکنندگان فضا داده 
شود که اگر فردا درب   های واردات لوازم خانگی باز شد بتوانند همچنان 
تولید کنند، لازم است که تامین و تخصیص ارز به   درستی صورت بگیرد، 
خاطرنشان کرد: متاسفانه بخشنامه   های خلق   الساعه از وزارت نیرو گرفته 

تا گمرک، مشکات جدی پیش روی تولید گذاشته است.

کانتینرها در انتظار تخصیص ارز  
شاهین علی   محمدی نیز در بخش دیگری از کمیسیون تخصصی 
»صنعت« انجمن صنایع لوازم خانگی در توضیح مشــکات ناشی از 
عدم تخصیص به موقع ارز به تولیدکنندگان صنعــت لوازم خانگی، 
گفت: در حال حاضر در گمرکات کشور حدود ۴۰ کانتینر در انتظار 
ترخیص است و هر ماه حداقل ۴۰ کانتینر به آن اضافه می شود. امیدوار 

هستم که تخصیص ارز برای ترخیص هر چه زودتر صورت بگیرد.
وی در ادامه گفت: حدود یک ماه و نیم است که مواد اولیه این شرکت 
در گمرک در انتظار ترخیص است و تقریبا مواد اولیه برای تولید رو به 
پایان است. از ســوی دیگر ما برای واردات یک دستگاه حدود سه بار 
ثبت سفارش کرده   ایم اما هر بار با عناوین مختلف آن را رد کردند؛ این در 
حالی است که این دستگاه تولید داخل ندارد و ما چاره   ای جز واردات 

آن نداریم.
وی گفت: با وجود اخذ تبصره ۱۸ و مصوبه رفع موانع تولید اما موفق 

به دریافت تسهیات از بانک نشده   ایم.

پیش از اجرای برنامه   ها از بخش خصوصی مشورت بگیرد  
قاسم مصطفوی در خصوص برنامه وزارت صمت مبنی بر ثبت منابع 
ارزی واحدهای تولیدی که قرار است از سال آینده صورت بگیرد، عنوان 
کرد: این موضوع می تواند منجر به ایجاد تورم و عما ســهمیه   بندی 
مجدد ارز شود از همین رو درخواست داریم قبل از اینکه این برنامه به 
مرحله اجرا برسد با بخش خصوصی برای بررسی تمام ابعاد آن، مشورت 
شود تا به این نتیجه برسیم که آیا این طرح قابلیت اجرا دارد یا خیر. وی 
با بیان اینکه تامین ارز برای سیســتم   های پشتیبان به   کندی صورت 
می گیرد، گفت: متاسفانه چند سال اســت که صنایع در تابستان با 
مشکل کمبود برق و در زمستان با کمبود گاز مواجه هستند و همین 
مساله باعث شده تا شرکت ها به سمت تامین سیستم   های جایگزین 

بروند. 
در این زمینه شرکت هایی که صادرات محور هستند جریمه می   شوند، 
چرا که وقتی به دلایل مختلف همچون کمبود برق و گاز نمی توانند به 
تعهدات خود عمل کنند بسیاری از قراردادهای صادراتی آنها کنسل 
شده است. برداشت بنده این است که گزارش   های دولتی با آن چیزی 
که تولیدکنندگان با آنهــا برخورد می   کنند تا حدود متفاوت اســت. 
برخی از ثبت ســفارش های بیش از ۶۰ روز به علت ناهماهنگی بین 
دو دفتر لوازم خانگی و ماشین   ســازی به طول انجامیده است. برای 
مثال محصول پکیج شوفاژ دیواری سه قطعه آن در لوازم خانگی و چهار 
قطعه آن در دفتر ماشین   سازی است؛ همین مساله باعث شد دو قطعه 
ماشین   سازی که به آن ارز تخصیص نیافت را نتوانیم وارد کنیم و همین 

مساله منجر به توقف تولید پکیج شوفاژ دیواری شد.

ثبت سفارش برای واردات ماشین   آلات با مشکل جدی روبه   رو   
است

در بخش دیگری اشکان کاووســی به راه   اندازی مجدد این شرکت 
با فراز و نشیب   های بسیار اشــاره کرد و توضیح داد: ما امسال مجددا 
برای ثبت سفارش های خود اقدام کردیم که از همان ابتدا در سامانه 

ثبت ســفارش های ایــن شرکــت را مــردود کردند. وی از مشــکات 
ثبت سفارش برای واردات ماشــین   آلات انتقاد کرد و افزود: امیدواریم 
تامین مالی و تخصیص ارز برای واحدهــای تولیدی به   زودی برطرف 

شود.

کاهش چشمگیر  تقاضای کولرآبی به بازار عراق  
در ادامه حمیدرضا مهدیان، با بیان این مطلب که حدود ۸۰ درصد 
صادرات لوازم خانگی مــا کولر آبی بود که ایــن محصول یک کالای 
قدیمی ۷۰ســاله اســت که بیشــتر تقاضای آن در بازار عــراق بود، 
گفت: ســهم بازار صادراتی این محصول نیز در چند ســال اخیر به 
دلیل تغییر ســلیقه مردم کشــور عراق به طور چشــمگیری کاهش 
یافته و درآمد صادراتی این کالا به شــدت ریزش داشته است.  وی با 

تاکید بر اینکه لازمه توسعه صادرات، نیازمند روش صحیح 
و رقابت    پذیری اســت، عنــوان کرد: بــرای مثــال در حال 
حاضر یــک عدد کولرآبــی بــا وزن ۱۰۰ کیلــو را ۲۰۰ دلار 
صادر می   کنیــم این در حالی اســت که بــرای واردات یک 
گوشــی موبایل ۶۰۰ دلار ارز خارج می   کنیــم؛ از همین رو 
 می توان نتیجه گرفته که ما به هیچ عنوان مزیت رقابتی برای 

صادرات نداریم.

جایگاه ویژه صنعت لوازم خانگی در اشتغال زایی  
علیرضا عراقی در نشســت کمیسیون تخصصی صنعت 
انجمن ملی صنعت لوازم خانگی مصوب اصلی مشکات 
ارزی را بانک مرکزی دانست و عنوان کرد: به صورت ناگهانی 
برای تامین ارز بانک مرکزی به مشــکل خورد و بسیاری از 
این واحدهای تولیدی ثبت سفارش کردند و پول   های خود 
را واریز کردند که بر اســاس آن باید یک ماهه تخصیص ارز 
صورت می   گرفت، اما به یک باره بانک مرکزی اعام کرد که 
امکان تخصیص ارز را نــدارد. او ادامه داد: بــا وجود اینکه 
عمق تولید این واحد تولیدی ۸۰ درصد است، اما به چالش 
جدی کشیده شده   ایم. عراقی به سهم بالای اشتغال زایی در 

صنعت لوازم خانگی اشاره کرد و خواستار توجه ویژه به این صنعت شد.

اجازه دهید تولیدکننده آزادانه از ارز خود استفاده کند  
نوید ایزدپنــاه در ادامه کمیســیون صنعت با بیــان اینکه بیش از 
۲هزار و 5۰۰ پرســنل در واحد تولیدی اســتیل الرز مشغول به کار 
هستند، گفت: ســال ها صادرکننده نمونه بودن خود گویای تاش 
این مجموعه برای حفظ تولید کیفی لوازم خانگی در کشور است. با 
اســتناد به دیدارهای مکرر خود با آقای لطفی   زاده به منظور تسهیل 
در ثبت سهمیه ارزی، افزود: امروز که در خدمت شما هستم به جرات 
می   گویم هیچ اتفاقی تازه   ای در این زمینه در مجموعه اســتیل الرز 
نیفتاده اســت. قوانین دست   وپا گیر و بوروکراســی حاکم بر صنعت 
موضوع دیگری بود که وی به آن اشاره داشــت و افزود: نافی زحمات 
شــما به نمایندگی از بخــش تولیــد در همراهی بــا تولیدکنندگان 
 نیســتم، اما این تاش   ها برای تولیدکنندگان تســهیل خاصی را در

 برنداشته است. ایزدپناه به نامه اخیر انجمن ملی صنایع لوازم خانگی به 
معاون اول رئیس جمهور اشاره کرد و افزود: از گشایش پرونده تا تحویل 
کالا به درب کارخانه در صنعت لوازم خانگــی بیش از ۸ ماه زمان نیاز 
است، بنابراین چنانچه نسبت ثبت سفارش را به نسبت ثبت برگ سبز 
تعیین کنیم باید نسبت ۲۰ به دوازدهم رعایت شــود. او ابراز داشت: 
برخی از واحدهای تولیدی که امروز بلوغ  یافته و به کف نیاز ارزی خود 
رسیده      اند، با وضع امروز ارز راهی جز کاهش تولید ندارند. به اعتقاد 
ایزدپناه، سرکوب قیمت نتیجه   ای جز سهمیه   بندی را به دنبال ندارد. 
وقتی بانک مرکزی اعام کرد که تمام ارز کشور را باید خریداری کرده و 
به فروش برساند و قیمت در کنترل این بخش باشد، زنگ هشدار کاهش 
صادرات زده شد! به همین غلت باید صنعتگر مجاز باشد تا از ارز خود 

آزادانه استفاده کند.
او در انتها پیشنهاد داد تا تولیدکنندگان لوازم خانگی 
لیســت کالاهای اســتفاده از غیر  را بــه وزارت صمت 

پیشنهاد دهند.

دولت باید ما را از محدودیت ارزی مطلع می   کرد  
در انتهــای نشســت تخصصی کمیســیون صنعت 
حســین رمضان   زاده، نیز با تشریح مشــکاتی که این 
صنعت بــا آنها موجه اســت، گفت: مایه تعجب اســت 
که مســوولان حاضر از نبــود مشــکل در بخش تامین 
ارز ســخن می   گویند، این در حالی اســت بر هیچ یک 
از صاحبــان صنعت حاضر در جمع پوشــید نیســت 
 که مشــکل تامین ارز خرید مــواد اولیه بــه قوت خود 
باقی اســت. او معتقد اســت: در حال حاضر مجموعه 
دیپویت ۱5پرونده تخصیص ارز دارد که انجام نشــده 
و با حذف ترخیص 9۰ درصدی، مــا دیگر نمی توانیم 
مواداولیه را تامیــن کنیم. امــا کاش قبــل از اعام به 
تولیدکنندگان و ایجاد تکلیف برای ما، مسوولان به طور 
صریح بفرمایند که مشکل محدودیت ارز وجود دارد تا 
تولیدکننده با شفافیت پاسخ سوال خود را دریافت کنند. 
به گفته رمضان   زاده؛ در حال حاضر جلوی واردات قالب   ها و ماشین   آلات 
گرفته شده است. متاسفانه    درخواست واردات برای دستگاه   های خاص 
تولید بار   ها رد می شود و برای دیپوینت که در حال طرح توسعه است، 
مشــکل بزرگی اســت. وی بیان کرد: در حال حاضر بــار این شرکت 
رسیده و بیش از ۳۰ کانتینر در گمرکات در انتظار ترخیص است.  ای 
کاش قبل از اینکه دولت تولیدکنندگان را ترغیب و تشویق به افزایش 
تولید می   کردند عنوان می   کرد که محدودیــت ارزی وجود دارد تا هر 
کس با علم به این موضوع زیرمجموعه خود را تجهیز و توسعه دهد. این 
شرکت ۴۰۰ پرسنل خود را به هزار پرسنل افزایش داده و همه به خوبی 
می   دانند زمانی که شرکت ها توسعه پیدا می   کنند به   راحتی نمی توانند 

تاطم   ها را کنترل کنند.
وی در انتها به موضوع آزادسازی واردات صنعت لوازم خانگی اشاره 
کرد و گفت: زمانی که وزارت صمت نمی تواند ارز صنایع داخلی را تامین 

کند بر چه اساس و محاسباتی به دنبال واردات لوازم خانگی است؟

مهم ترین دغدغه صنعتگران لوازم خانگی چیست

صنعت لوازم خانگی گرفتار تامین ارز

اخیرا کمیســیون تخصصی صنعت انجمن ملی صنایع لــوازم خانگی ایران با حضور ســیدعلی لطفی   زاده 
مشاور و دستیار ویژه وزیر صمت و گلنار نصرالهی مشاور وزیر صمت و برخی از اعضای انجمن در خانه 

تشکل   های اتاق بازرگانی تهران با موضوع »بررسی مشکلات ارزی واحدهای تولیدی« برگزار شد.
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 در لایحه سال آینده بودجه کشور، کل منابع عمومی 
دولت 2 هزار و 462 هزار میلیارد تومان )2462 همت( 
است که نسبت به بودجه سال گذشته حدود ۱۸ درصد 
افزایش یافته است. از این رقم  هزار و 495 هزار میلیارد 
تومان )۱495 همت( مربوط بــه درآمدها و 647 هزار 
میلیارد تومان هم قرار اســت از واگــذاری دارایی های 
سرمایه ای و 3۱9 همت هم از دارایی های مالی  حاصل 
شــود. به این ترتیب بیش از 60 درصــد منابع بودجه 
با درآمدها و تنهــا 26 درصد آن با فــروش دارایی های 

سرمایه ای تراز خواهد شد.
بخش اصلــی واگــذاری دارایی هــای سرمایه ای به 
فروش نفــت و گاز و میعانــات برمی گــردد و مابقی آن 
حاصل فروش اموال دولتی اســت. بنابراین از رقم این 
ردیف 5۸3هزار میلیارد تومان مربــوط به فروش نفت 
و گاز تعریف می شــود. این رقم در بودجه ســال جاری 
603 هزار میلیارد تومان بوده که نشان دهنده کاهش 
3.5 درصدی آن برای سال آینده است. این روزها یکی 
از مباحث جدی مطرح شده از سوی موافقان این لایحه 
»کاهش اتکای دولت به ردیف واگــذاری دارایی های 
سرمایه ای و اصلی ترین آن منابع نفتی« بوده است و به 
گفته آنها دولت به سمت درآمدهای پایدار حرکت کرده 
است. شکی نیست که اتکای دخل و خرج دولت ها به 
منابع پایدار درآمدی موجب ثبات در بودجه و از سوی 
دیگر حفظ منابع بین نسلی خواهد شد. حتی ادبیات 
نوین بودجه ریزی به گونه ای تدوین شده که حساسیت 
بالایی به نوع منابع داشــته باشد. چنان که در سطوح 
تامین منابع مفاهیمی چون تراز عملیاتی و سرمایه   ای 
در بودجه   نویسی به   کارگرفته شده تا نشان دهد دولت 
از چه منابعی هزینه هــای خود را تامیــن می کند. در 
بخش اول مفهوم تراز عملیاتی، میزان موفقیت دولت 
در تامین هزینه های خود از طریــق درآمدهای واقعی 
نشان داده می شود. در سطوح پایین تر منابع به فروش 
دارایی های فیزیکی و مالی اختصاص داده می شــود 
که باید در واقع به عملیات عمرانی کشــور اختصاص 
یابد. با این حال در کشورهای تک محصولی که اتکای 
بالایی به منابع طبیعی خود دارند، تراز بودجه به منابع 
سرمایه ای و مالی هم نیاز پیدا می کند و منابع کمتری 
برای سرمایه گــذاری در زیرســاخت ها باقی می ماند. 
موضوعی که به شدت حال و آینده اقتصاد این کشورها 

را تحت تاثیر قرار می دهد. 
با این توضیحات و نشــان دادن اهمیــت بالای اتکا 
به درآمدهای پایدار، باید نشــان داد که لایحه بودجه 
دولت تا چه انــدازه آن طور که موافقــان آن می گویند، 

غیرنفتی شده است. 
بایــد توجه داشــت کــه مفهــوم »درآمــد« بــا اینکه 
نشــان دهنده یک جریان تکرارشونده است اما ضرورتا 

دربردارنده مفهوم »پایدار« نمی شــود. ممکن است از 
یک سرمایه تنها در یک مدت کوتاه یا میان مدت درآمد 
کسب کرد و آنچنان که در بحث های دخل و خرج دولت 
با زمان های بلندمدت سروکار داریم، قابل اتکا نباشد. 
درآمد مالیاتی از آنجا که یک جریان تکرارشونده است، 
می تواند درآمدی باثبات باشــد تنها بــه این شرط که 
مؤدیان توانایی پرداخت آن را داشــته باشند و موجب 
تعطیلی کسب و کارها و به تبع این منبع درآمدی نشود. 
بنابراین بســیار ضروری اســت که افزایش درآمدهای 
مالیاتی همزمان با رشــد واقعی درآمدها صورت گیرد. 
از سوی دیگر کارشناســان معتقدند که اقتصاد ایران 
جای افزایش درآمدهای مالیاتی را دارد اما نه از طریق 
فشار بیشتر بر مؤدیان شناخته شده ای مثل گروه های 
دســتمزدبگیر، بلکه از کســانی که در بخــش تاریک 
اقتصاد فعال هستند. با این حال این موضوع نیازمند 
اطلاعــات و توانایی قانونی بالایی اســت کــه به نظر 

می رسد آنچنان به دلخواه دولت نباشد.
از سوی دیگر اخذ مالیات بیش از اینکه منبعی برای 
تامین هزینه های دولت باشــد، ابزاری سیاستی برای 

تنظیم روابط اقتصادی در یک جامعه است.  

سهم بودجه از نفت �
همان طور که گفته شد میزان درآمدهای حاصل از 
فروش نفت، فرآورده   های    نفتــی و گازی با 3.5درصد 
کاهــش از 603 هــزار میلیــارد تومــان در بودجــه 
ســال جاری به5۸3هزار میلیارد تومان کاهش یافته 
است. به این ترتیب سهم درآمد حاصل از فروش نفت، 
فرآورده      های نفتی و گازی از کل بودجه سال آینده از 
27درصد در بودجه ســال جاری بــه 23.7درصد در 
بودجه ســال ۱403 کاهش یافته است. این موضوع 
باعث شده که گفته شود بودجه سالانه اتکای خاصی 
به درآمدهای صــادرات نفت و گاز نداشــته و ســهم 
درآمدهای مالیاتــی )بدون احتســاب درآمد عوارض 

گمرکی( بیش از دو برابر درآمدهای نفت و گاز است.

اما در این خصــوص باید به دو موضوع مهم اشــاره 
کرد؛ ابتدا اینکه دخل و خرج دولت متاســفانه تمام و 
کمال در بودجه گنجانده نمی شــود، بخش زیادی از 
این روابط مالی خارج از بندهــای بودجه قرار گرفته 
اســت. بنابراین نمی توان به صرف اینکه بودجه سهم 
کمــتری از نفت را به دســت آورده، نتیجــه گرفت که 
اتــکای دولت به نفــت کاهش یافته اســت چه اینکه 
برخی ســهم مبادلات مالی خــارج از بودجه را بالای 

50 درصد عنوان می کنند. 
نکته دوم این است که در بخش مالیات ها و عوارض 
هم که بــه عنوان یک بخــش غیرنفتــی درنظر گرفته 
می شود، بخش زیادی از ارزش از همین منابع طبیعی 
نفتی و گاز حاصل شده است و اگر انرژی ارزان نباشد 
به هیچ عنوان تولیداتی اقتصادی و سودآور محسوب 
نمی شوند. چنان که مرکز پژوهش های مجلس برای 
توضیح شــاخص نســبت نفت به کل منابــع بودجه 

همیشه از حداقل این نسبت یاد می کند. 
موضوع بعدی این اســت که اصلا ارقام درآمدهای 
غیرنفتی تا چه انــدازه واقع   بینانــه و در عمل محقق 
خواهد شد. چون در چنین بودجه انقباضی ای که تنها 
با هدف کنترل تورم تدوین شده، برداشت 50 درصد 

مالیات بیشتر، پارادوکسی غیرممکن می   نماید. 

حداقل وابستگی بودجه به نفت )نسبت درآمدهای 
نفتی به منابع عمومی( در قوانین بودجه ســال های 
گذشته حدود 27 درصد بوده است. هرچند در سطح 
عملکرد با نوســان های بالایی مواجــه بوده ایم و این 
موضوع بــه توانایی کشــور در مقادیر صــادرات نفت 
مرتبط می شــد. در واقــع در بودجه های ســنواتی با 
استفاده از ابزارهایی مانند میزان صادرات، نرخ تسعیر 
و قیمت نفت تلاش می شد که بودجه تراز شود. نقش 
بالای نفت در بخشــی از این تاریخ به گونه ای بود که 
برای رفع نااطمینانی فروش از ســهم صندوق توسعه 
به عنوان یکی از ابزارهای بازی در این فرآیند استفاده 
می شد. با درخواســت دولت بخشی از سهم صندوق 
توســعه از درآمدهای نفتی در صــورت عدم فروش در 
سطح مشــخصی به عنوان اســتقراض، صرف بودجه 
دولت می شد. این سهم در ســال های 9۸ تا ۱400 
به میزان 20 درصد تعیین شــد که در واقع با توجه به 
افزایش های ســالانه در ســال 96 باید به 36 درصد 
می رسید. در ابتدای اجرای برنامه ششم توسعه، سهم 
صندوق توسعه ملی از درآمدهای صادرات نفت وگاز 
30 درصد بود که با افزایش سالانه 2 درصدی در سال 
۱403 به 42درصد رســیده اســت. البته در بودجه 
ســال آینده هم رقم 40 درصد تکرار شــده است. این 

کاهش سهم کفاف هزینه های جاری هنگفت دولت 
را نمی داد و با کاهش صادرات نفت در سال های اخیر 
میزان رشد انتشــار اوراق برای جبران کسری بودجه 
چشمگیر بوده اســت؛ به عبارت دیگر بدهکار کردن 
دولت جایگزین فروش دارایی های بین نســلی شده 
اســت. به طور کل روند تراز بودجه به شکل وارونه ای 
صورت می گیرد؛ ابتدا هزینه ها محاســبه و بعد برای 
تراز آن منابع لازم تراشیده می شود، این موضوع ابتدا 
با نفت و ســپس اوراق انجام می شــود. حــال به نظر 
می رسد برای بودجه ســال جدید درآمدهای مالیاتی 

نقش یادشده را پیدا کرده است. 

ناپایداری نفت �
پیش از سال 9۸ صادرات نفت در کانال های بالای 
دو میلیون بشکه قرار داشت، اما بعد از آن و با اعمال 
تحریم ها از این رقم به شــدت کاســته شــد. اوج این 
ناتوانی در سال ۱399 رخ داد که صادرات روزانه نفت 

و میعانات به حدود 500 هزار بشکه رسید. 
در ســال ۱400 نیز با وجود اینکه در زمان تصویب 
لایحه بودجه به دلیل تحریم های نفتی و شیوع بیماری 
کرونا چشم   انداز روشــنی از صادرات نفت خام وجود 
نداشــت، لایحه بودجه با فرض صادرات 2.3 میلیون 
بشــکه نفت تقدیــم مجلس شــد و متاســفانه به رغم 
هشــدارها، نه تنها این فرض مورد قبــول مجلس نیز 
قرار گرفت، بلکه به این منابــع غیرقابل تحقق حدود 
۱50 هزار میلیارد تومان در ســقف دوم بودجه افزوده 
شد. عملکرد بودجه ســال ۱400 نشان می دهد که 
تحقق این ردیف نســبت به مقــدار مصوب 56 درصد 
است. به بیان دیگر منابع دریافتی این ردیف در سال 
۱400 به میزان ۱96 هزار میلیارد تومان بوده اســت 
که البته رشــد بســیار بالایی نســبت به رقم 35 هزار 
میلیارد تومان سال ۱399 داشت. سهم وصولی منابع 
حاصل از صادرات میعانــات گازی و خالص صادرات 
گاز طبیعی )که ســهم غالب آن صادرات گاز طبیعی 

اســت( در ســال ۱400 برابر 6۱ هزار میلیارد تومان 
بوده است که تحقق بیش از ۱50 درصدی این ردیف 
به دلیل افزایش قیمت گاز از حدود ۱6 ســنت به 26 

سنت در این سال است.

واقع   بینی نفتی و پیش   شرط های بودجه غیرنفتی �
حالا دولت پیش بینی کرده در طول سال آینده روزانه 
یک میلیون و 350 هزار بشکه نفت به قیمت بشکه   ای 
65 یورو صادر کنــد که حاصل آن 32 میلیــارد یورو یا 
34.۸میلیارد دلار )معادل 992 هــزار میلیارد تومان( 
می شــود. این رقم پس از پرداخت ســهم 40 درصدی 
صندوق توسعه ملی و ۱4.5 درصدی شرکت ملی نفت 
)جمعا 54.5 درصــد معادل حــدود ۱9 میلیارد دلار( 
اختصاص می یابد. ۱5.۸ میلیارد دلار باقی می  ماند که 
از این رقم هم قرار است 4.7 میلیارد دلار به تقویت بنیه 
دفاعی )معادل یک سوم درآمدهای حاصل از نفت خام( 
اختصاص یابد. البته گفته شده در صورت عدم تامین، 
نفت خــام در اختیار شرکت های تابع ایــن بخش قرار 
گیرد. بدون احتساب این ردیف ۱5.۸ میلیارد دلار نفت 
خام و 3.5 میلیارد دلار ارزش گاز صادراتی و همین طور 
رقمی هم که برای صــادرات فرآورده ها درنظر گرفتند، 
قرار است 20.5 میلیارد دلار معادل 5۸5 هزار میلیارد 
تومان یا رقمی حدود 20.5 میلیارد دلار به عنوان منابع 
حاصل از نفــت و گاز و فرآورده های نفتــی برای تامین 

هزینه   های دولت به خزانه واریز    شود. 
این ارقام نشــان می دهد که بودجه در بخش منابع 
نفتی واقع   بینانه   تر از ســال های گذشته است. میزان 
صادرات نفت و میعانات به میزان رقم متوسط ماه های 
گذشــته و قیمت هر بشــکه هم تا حدودی پایین تر از 
مقادیر پیش بینی   ها در نظر گرفته شــده است که این 
امر می تواند از دردسرهای تورم   زای بیش   برآوردی   های 
سال گذشته اجتناب کند. طبق پیش بینی   ها با توجه 
به کاهش عرضه نفت از سوی عربســتان حتی قیمت 
میانگین نفــت برنت را تا 90 دلار در بشــکه در ســال 
2024 تخمین می زنند اگرچه ایــن ارقام بیش از حد 
خوش بینانه اســت. با وجود این ذکر این نکته اهمیت 
دارد که انتقــال بیش   برآوردی به بخــش دیگر بودجه، 
آن هم بخشی که ارتباط بالایی با رشد اقتصادی دارد، 
می تواند عوارض بیشتری برای اقتصاد و جامعه داشته 
باشد. در واقع ارقام روی کاغذ در لوایح بودجه برای حل 
مشکلات بیهوده است و لازم است پیش از آن واقعیت 
و ساختار اقتصاد و مناسبات اقتصادی را ترمیم کرد تا 
اقتصاد ترمیم شــود. از جمله اینکه بــه دنبال تنوع در 
اقتصاد و منابع درآمدی، رونق کسب و کارهای غیرنفتی 
مانند تسهیل مقررات کسب و کار، تکنولوژیک کردن 

صنعت و تسهیل صادرات باشیم. 

139813991400140114021403شرح/ سال
4486501277152722632462منابع عمومی )هزار میلیارد تومان(
137170.4350448604583فروش نفت )هزار میلیارد تومان(

30.5826.2227.4129.3426.6923.76حداقل سهم نفت )درصد(
1.512.31.41.41.35تعداد فروش )میلیون بشکه(

545040708570قیمت هر بشکه )دلار(
4200420011500230002500028500نرخ تسعیر  دلار )تومان(
202020404040سهم صندوق )درصد(

بودجه امسال چه اثری بر شرکت های نفتی بر جای خواهد گذاشت؟

وزن   کشی انرژی در بودجه 1402 
دنیای اقتصاد-هادی سلگی: با اینکه به نظر می رسد ارقام نفتی بودجه نسبت به سال های گذشته واقع   بینانه   تر باشد، اما انتقال مسوولیت تراز بودجه از نفت به بخش مالیات، 
باعث شده که همچنان بودجه به سبکی معکوس   شده به دنبال منابع   یابی برای هزینه   های منجمد جاری باشد. به طور کل نگاه واقع بینانه در بخش نفت می تواند تحقق سهم 

بودجه عمرانی کشور را افزایش دهد و از این مسیر فعالیت پروژه های شرکت های نفتی و گازی را بیشتر کند.
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یکشنبه  19 آذر ماه 1402
سال بیست و یکم  شماره 5895

مناقصه گذار:شرکتپتروشیمیامیرکبیر(سهامیعام).
موضـوع مناقصـه: پـروژهUpgradeمربـوطبـهسیسـتممانیتورینـگ

TR-8001واحـدالفیـنمجتمـعپتروشـیمیامیرکبیـر.
متـنکامـلآگهـیفـوقدرسـایتشـرکتپتروشـیمیامیرکبیـربـهآدرس
www.akpc.irقابـلرویـتمـیباشـد.متقاضیـانمیتواننـدجهتکسـب
اطلاعـاتبیشـتربـاشـمارهتلفـن87750-021داخلـی231و298تمـاس

حاصـلنمایند.
ــذار ــتگاهمناقصهگ ــرایدس ــدیب ــهتعه ــیهیچگون ــنآگه درجای

ــد. ــادنمینمای ایج
 شرکت پتروشیمی امیرکبیر

آگهى مناقصه عمومى  
AK-BID-P-02-50 : شماره

مناقصه گذار:شرکتپتروشیمیامیرکبیر(سهامیعام).
HDPEواحـدR-1022موضـوع مناقصـه: تعویـضجاکـتراکتـور

مجتمـعپتروشـیمیامیرکبیـر.
متـنکامـلآگهـیفـوقدرسـایتشـرکتپتروشـیمیامیرکبیـربـهآدرس
www.akpc.irقابـلرویـتمـیباشـد.متقاضیـانمیتواننـدجهتکسـب
اطلاعـاتبیشـتربـاشـمارهتلفـن87750-021داخلـی231و298تمـاس

حاصـلنمایند.
ــذار ــتگاهمناقصهگ ــرایدس ــدیب ــهتعه ــیهیچگون ــنآگه درجای

ــد. ــادنمینمای ایج
 شرکت پتروشیمی امیرکبیر

آگهى مناقصه عمومى  
AK-BID-P-02-49 : شماره شرکت پالایش نفت تبریز 

(سهامى عام)

آگهى مناقصه عمومى
RZP-1421505646 شماره : مناقصه

موضوع آگهى: تأمین کالاى

تعداد 
اقلام

شرح کالاتعدادواحد

1SETیک
جرثقیل تلسکوپى وینچ دار با ظرفیت 70 تن کارگاهى

(ROUGH TERRAIN CRANE)

آخریـنمهلـتاعـلامآمادگـیوارسـالرزومـهپایـانوقـتاداریروز
شـنبهمـورخ1402/10/02میباشـد.بـرایکسـباطلاعـاتبیشـترو
www.tzorc.irمبلـغتضمیـنشـرکتدرمناقصـهبهسـایتشـرکت

بخـشتأمینکننـدگان-فراخوانهـامراجعـهنماییـد.
روابط عمومى و امور بین الملل شرکت پالایش نفت تبریز

شرکت پالایش نفت تبریز 
(سهامى عام)

آگهى مناقصه عمومى
RZS-0244209 شماره: مناقصه

موضوع آگهى: خرید کالا

شرح کالامقدارواحدآیتم

1kg150/000ترکمنستان SN 350 روغن پایه گروه دو

آخریـنمهلـتاعـلامآمادگـیوارسـالرزومـهپایـانوقـتاداریروز
شـنبهمـورخ1402/10/02میباشـد.بـرایکسـباطلاعـاتبیشـترو
www.tzorc.irمبلـغتضمیـنشـرکتدرمناقصـهبهسـایتشـرکت

بخـشتأمینکننـدگان-فراخوانهـامراجعـهنماییـد.
روابط عمومى و امور بین الملل شرکت پالایش نفت تبریز

روابط عمومى و امور بین الملل شرکت پالایش نفت لاوان

آگهى شناسایى پیمانکار (نوبت اول)

MO-140256 آگهى فراخوان ارزیابى کیفى جهت برگزارى مناقصه عمومى به صورت یک مرحله اى– مناقصـه شمـاره
Gas Oil خرید، اجرا و راه اندازى سیستم میترینگ

(مجوز شماره 53160748)-(میزان سپرده- 3,209,774,445 ریال)-(شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000365 )
تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومى: 1402/09/19، مهلت دریافت اسناد: 1402/10/03 ، مهلت ارسال پاسخ استعلام(بارگذارى اسناد در سامانه ستاد ایران): 1402/10/17 

شـرکت پالایـش نفـت لاواندرنظـرداردخریـد،اجـراوراهانـدازیسیسـتممیترینـگGasOilراپـسازانجـامفرآینـدارزیابـیکیفـیو
احـرازصلاحیـتازطریـقمناقصـهعمومـیبـهپیمانـکاربـاسـابقه،مجـربوواجـدشـرایطواگـذارنمایـد.

WWW.LORC.IRلـذاازمتقاضیانـیکـهدارایشـرایطزیـرمـیباشـنددعـوتمـیگـرددتـاپـسازمطالعـهشـرایطمناقصـهازطریـقدریافـتاسـنادازآدرس
(لینـکمناقصههـاواسـتعلامها-زیرگـروهمناقصـه)مطابـقبـااطلاعـاتدرخواسـتینسـبتبـهدریافـتاسـنادوبارگـذاریپاسـخاسـتعلامدرمهلـتمقـررشـدهدر

سـامانهسـتادایـراناقـدامنماینـدتـاپـسازارزیابـیوتأییـدصلاحیـت،جهـتشـرکتدرمناقصـهاقـداملازمبـهعمـلآیـد.
الف : شرایط انجام کار

1-توانمندیوتسلطبرانجامکار،دارابودندانشفنیوامکاناتوتجهیزاتکاملموضوعمناقصه
2-توانمندیدرارائهسپردهشرکتدرمناقصه

3-دارابودنشخصیتحقوقی
4-مناقصهگرنبایدمشمولقانونمنعمداخلهدرمعاملاتومناقصاتباشد

5-گواهیصلاحیتمعتبرایمنیازوزارتتعاون،کارورفاهاجتماعی
6-شرکتهایموردتاییدادارهکلنظارتبرصادراتومبادلاتموادنفتی

ب : دریافت اسناد و ارسال پاسخ استعلام
1-اعلامآمادگیازطریقدریافتاسناددرسامانهستادایران(www.setadiran.ir)وارسالپاسخاستعلاممطابقزمانبندیاعلامشده

2-دریافتاسنادوبارگذاریمداركتاتاریخدرجشدهدرسامانهستادایرانالزامیمیباشد.
3-کلیـهمـداركبایـددرمهلـتمقـرربـهصـورتمنظـمودسـتهبنـدیشـدهدرپوشـههایمجـزاوبـانـاممطابـقدسـتورالعمـلبارگـذاریمـداركارزیابـیکیفـی
پیوسـتاسـنادمناقصـهدرسـامانهسـتادایـرانبارگـذاریشـوندوبـهمـداركارسـالیمبهـم،ناقص،مخـدوشودارایمغایـرتوهمچنیـنمدارکـیکـهبعـدازمهلت

مقـررارسـالگـرددبـههیـچعنـوانترتیـباثـردادهنخواهدشـد.
زمانگشایشپاکاتبعدازارزیابیکیفیپیشنهادها،طیدعوتنامهارسالپاکاتپیشنهادبهمناقصهگراناحرازصلاحیتشدهاعلامخواهدشد.

www.lorc.ir:آدرساینترنتیشرکتپالایشنفتلاوان
آدرس:هرمزگان،بندرعباس،گلشهرشمالی،بلواردانشگاه،بلوارمصطفیخمینی،پلاك0،ساختمانآریا،طبقههمکف،کدپستی:79153-19744

Lavantenders@lorc.ir:تلفن:07138318881داخلی(147-148)و07138173430-07691091081،فاکس:38318882(071)آدرسایمیل

روابط عمومى و امور بین الملل شرکت پالایش نفت لاوان

آگهى مناقصه عمومى یک مرحله اى  (نوبت اول)

MO-140272 تخلیه، پاکسازى و تسطیح محوطه سلویج و سایت پروژه حلال سازى شرکت پالایش نفت لاوان مناقصـه شمـاره
(مجوز شماره 53160749)-(میزان سپرده-  951,750,000 ریال)-(شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران: 2002093769000366 )

تاریخ ارسال به صفحه اعلان عمومى:1402/09/19، مهلت دریافت اسناد: 1402/10/03، 
مهلت ارسال پاکت هاى پیشنهاد (بارگذارى اسناد در سامانه ستاد ایران):1402/10/20، زمان بازگشایى پاکات:  1402/10/27

شـرکت پالایش نفت لاواندرنظرداردتخلیه،پاکسـازیوتسـطیحمحوطهسـلویجوسـایتپروژهحلالسـازیشـرکتپالایشنفتلاوان
راازطریـقبرگـزاریمناقصـهعمومـیبـهصـورتیـکمرحلـهایبـهپیمانـکاربـاسـابقه،مجربوواجدشـرایطواگـذارنماید.

لـذاازمتقاضیانـیکـهدارایشـرایطزیـرمـیباشـنددعـوتمـیگـرددتـاپـسازمطالعـهشـرایطمناقصـهازطریـقدریافـتاسـنادازسـامانهسـتادایـران،مطابـقبا
اطلاعـاتدرخواسـتینسـبتبـهبارگـذاریپـاکاتپیشـنهاددرمهلـتمقـررشـدهدرسـامانهمذکـوراقـدامنمایند.

الف : شرایط انجام کار
1-توانمندیوتسلطبرانجامکار،دارابودنامکاناتوتجهیزاتکاملموضوعمناقصه

2-توانمندیدرارائهسپردهشرکتدرمناقصه
3-مناقصهگرنبایدمشمولقانونمنعمداخلهدرمعاملاتومناقصاتباشد.

4-گواهیصلاحیتمعتبرایمنیازوزارتتعاون،کارورفاهاجتماعی
ب : مدارك مورد نیاز

(www.setadiran.ir)اعلامآمادگیوبارگذاریاسناددرسامانهستادایران
1-پاکتالف:ضمانتنامهبانکیبهمبلغدرجشدهدرآگهیمناقصهوشرایطمندرجدردفترچهمناقصه

2-پاکتب:اسنادپیوستمناقصهمطابقشرایطاعلامشدهدردفترچهمناقصهوتصویرگواهینامهصلاحیتایمنیپیمانکاری
3-پاکتج:پیشنهادمالی

تذکر:بهمداركارسالیمبهم،ناقص،مخدوشودارایمغایرتوهمچنینمدارکیکهبعدازمهلتمقررارسالگرددبههیچعنوانترتیباثردادهنخواهدشد.
-دریافتاسنادوبارگذاریمداركمطابقمواعدزمانیدرجشدهدرآگهیمناقصهوسامانهستادایرانالزامیمیباشد.

-درصورتهرگونهتمدیدمهلتهایزمانی،مراتبمتعاقباازطریقسامانهستادایراناطلاعرسانیمیگردد.
www.lorc.ir:آدرساینترنتیشرکتپالایشنفتلاوان

آدرس:هرمزگان،بندرعباس،گلشهرشمالی،بلواردانشگاه،بلوارمصطفیخمینی،پلاك0،ساختمانآریا،طبقههمکف،کدپستی:79153-19744
Lavantenders@lorc.ir:تلفن:07138318881داخلی(147-148)و07138173430-07691091081،فاکس:38318882(071)آدرسایمیل

فلسفه وجودی سیاست صنعتی )قسمت اول( 

چرا حمایت از یادگیری 
صنایع ضرورت دارد؟ 

درآمد روزانه در کشورهای شرق آسیا، سال 1968

کشور )1968( 
بخش رسمی 
)دلار آمریکا( 

بخش غیررسمی 
)دلار آمریکا( 

6.51.08ژاپن

0.76-1.60.61تایوان

0.40-1.60.37کره

1.08نامعلوممالزی

1.40.5تایلند

توســعه اقتصــادی فرآینــد حرکــت از مجموعــه ای از 
دارایی های مبتنی بر مواد اولیه که توسط نیروی کار غیرماهر 
به کار گرفته می شود به مجموعه ای از دارایی های مبتنی بر 
دانش است که توســط نیروی کار ماهر استفاده می شوند. 
این دگرگونی شامل جذب سرمایه، نیروی انسانی و فیزیکی 
از حوزه های رانت جو، تجارت و »کشــاورزی« )به طور کلی( 
و انتقال آنها به سمت قلب رشــد اقتصادی در دوران مدرن 
یعنی تولیدات کارخانه ای اســت. در این بخش اســت که 
دارایی های دانش بنیان پرورش یافته و به شدت به کار گرفته 
می شود. هر چه این دارایی ها بیشتر باشد، انتقال از تولید 
محصولات خام و ساده به تولیدات صنعتی )و بعدا به مرحله 
عرضه خدمات مدرن( آســان تر می شود. »دارایی مبتنی بر 
دانش« مجموعه ای از مهارت ها هستند که به مالک آنها اجازه 
می دهند محصولی را با قیمت های رایج بازار تولید و توزیع 
کند. مهارت هــای لازم هم ماهیت مدیریتــی و هم فناوری 
دارند. این مهارت ها مبتنی بر علم یا حرفه هستند و بسته به 
مقیاس کارخانه فیزیکی و پیچیدگی فرآیند تولید، در یک فرد 
یا بنگاه تجسم پیدا می کنند. می توان سه نوع قابلیت های 
فناورانه را که دارایی های مبتنی بر دانش پرورش می دهند 

از هم متمایز کرد: قابلیت های تولیــدی )مهارت های لازم 
برای تبدیل ورودی ها به خروجی(، قابلیت های اجرای پروژه 
)مهارت های لازم برای افزایش ظرفیت( و قابلیت های نوآوری 
)مهارت های لازم برای طراحی محصولات و فرآیندهای کاملا 
جدید(. دانش، یک نهاده تولید خاص است؛ زیرا دسترسی به 
آن چه »ساخته« یا »خریده« می شود، دشوار است. برخلاف 
اطلاعات که واقعی اســت دانش، مفهومی ادراکی اســت؛ 
یعنی شامل ترکیبی از حقایق است که به روش های ناملموس 
با هم تعامل دارند. به دســت آوردن اطلاعات کامل ممکن 
است با صرف زمان و پول کافی، یک شرکت ممکن است تمام 
حقایق موجود مربوط به تجارت خود را بیاموزد؛ ولی کسب 
دانش کامل قابل تصور نیست؛ زیرا دانش خاص هر شرکت 
است و تا حد امکان برای حفظ رانت های فناورانه اختصاصی 
نگه داشته می شود. با این حال، اکثر نظریه ها و تجویزهای 
سیاستی مرتبط با توسعه اقتصادی، از نظر تحلیلی به انتهای 
طیف شناختی قابل دسترس نزدیک تر می شوند تا غیرقابل 
دسترس که می توان آن را در یک سر طیف اطلاعات کاملا 
در دســترس )مثلا یــک stylized fact( و در انتهای دیگر 
دانش کاملا غیرقابل دسترس )ترکیبی از ایده های ضمنی 

و تلویحی که یک مفهوم مختص بنگاه را تشکیل می دهد( 
تعریف کرد. در نظریه تجاری هکشر- اوهلین - ساموئلسون 
که تا به امروز بر مباحث سیاستی مرتبط با باز کردن اقتصاد 
حاکم است، دانش کامل )»فناوری«( یک فرض کلیدی است 
که بنگاه های یک صنعت را در همه کشــورها به یک اندازه 
مولد فرض می کند. بنابراین برای کشــور غیررقابتی فقط 
یک انتخاب سیاستی موثر باقی می ماند: تعدیل قیمت ها 
)کاهش دستمزدها( به جای توسعه دانش فنی )تخصیص 
یارانه برای یادگیری(، چراکه فرض می شود دانش فنی در 
همه صنایع و کشورها در مرز جهانی قرار دارد. در مدل های 
رشــد »جدید«، واحدهای کســب وکار اصلا وجــود ندارند. 
بنابراین دانش اختصاصی بنگاه نمی تواند مانع ورود باشد. 
اطلاعات، یک کالای رایگان در هر اقتصادی است و انتشار 
اطلاعات در ســطح جهانی که نرخ های رشد بین المللی را 
هدایت می کند، بیشتر به سرمایه گذاری در آموزش مربوط 
می شود )به جای اینکه برای مثال در تشکیل بنگاه معنی پیدا 
کند(. در »اقتصاد نهادی جدید«، فرآیند توسعه اقتصادی 
به جای توســعه دارایی های مبتنی بــر دانش براي کاهش 
هزینه های تولید و ارتقای موقعیت در بازار به عنوان حرکتی 
به سمت اطلاعات و بازارهای به طور فزاینده کامل و در نتیجه 
حداقل سازی »هزینه مبادله« تعریف می شود. در نظریه هایی 
که نارسایی های بازار ریشه در »شکســت های اطلاعاتی« 
دارند، انتهای غیرقابل دســترس طیف شناختی مرتبط تر 
اســت؛ اما حتی در چنین مواردی )برای مثال، استیگلیتز 
1989 را ببینید(، نمونه هایی انتخاب می شوند تا مشکلات 
توسعه نیافتگی را مرتبط با اطلاعات و نه دانش نشان دهند 
)به عنوان مثال، بازارهای مالی ظاهرا در کشــورهای فقیر 
شکست می خورند؛ زیرا اطلاعات کافی درباره وام گیرندگان 
بی تجربه ندارند(. از این دیدگاه سیاســت های دولت برای 
سرعت بخشیدن به توسعه در همچنان در حد سرمایه گذاری 
در آموزش و زیرساخت های بی طرفانه شرکتی باقی می مانند. 
در جایی مانند ثبت حــق اختراع که سیاســت دولت برای 
فراتر رفــن از کالاهای عمومی توســط اقتصاددانان تایید 
می شود، برای غلبه بر مشــکل آزادی بیش از اندازه دانش 
در اقتصادهای پیشرفته طراحی شده است که ظاهرا منجر 
به سرمایه گذاری کمتر می شــود، نه مشــکل محدود بودن 
دارایی های دانشی در اقتصادهای عقب مانده که منجر به 
ناتوانی این کشــورها حتی در صنایع متناسب با سرمایه و 
نیروی کارشان در رقابت با قیمت های جهانی می شود؛ مانند 
نساجی، فولاد، مواد شیمیایی، خودرو و تجهیزات الکتریکی 

سنگین بسته به مرحله توسعه ای که در آن هستند.
ماهیت فنــاوری به خودی خود، کســب دانش را دشــوار 
می کند. ازآنجاکه ویژگی های یک فنــاوری لزوما نمی تواند 
به طور کامل مستند شــود، بهینه سازی فرآیند و مشخصات 
محصول، یک هنر باقی می ماند. خود مهارت های مدیریتی 
که متضمن چنین هنری هستند نه صریح که ضمنی هستند. 

قابلیت های فناورانه که محصولات و روش های تولید جدید را 
ایجاد می کنند، بخشی از دارایی های »نامرئی« یک شرکت 
هستند. چنین دارایی هایی به شرکت اجازه می دهد تا کمتر از 
هزینه های رقبا و بالاتر از استانداردهای کیفی آنها محصولات 
خــود را بفروشــد و ازآنجاکــه دارایی های مبتنــی بر دانش 
اختصاصی، نامشهود و در نتیجه کپی برداری از آنها دشوار 
است، به سودهای بالاتر از حد معمول منجر می شوند و برای 
مالکان آن رانت های انحصاری ایجاد می کنند. با توجه به این 
رانت های »کارآفرینی« یا »فناورانه«، یک شرکت برای فروش 
یا اجاره دادن دارایی های نامشــهود پیشرفته خود بی میل 
است. ارزش این دارایی ها ممکن است در صورت اختصاصی 
نگه داشن و بهره برداری در داخل شرکت به حداکثر برسد. 
محرمانه بودن این دارایی ها معمولا توسط قانون هایی مانند 
محدودیت های افشــای اطلاعات توســط کارمندان سابق 
محافظت می شود. حتی اگر چنین دارایی هایی برای فروش 
عرضه شــوند، همان طور که در انتقال فناوری رخ می دهد، 
انتقال از یک شرکت به شرکت دیگر می تواند بســیار ناقص 
انجام شود و به سطح پیشرفته ای از مهارت خریدار بستگی 
دارد. هر آنچه فروخته می شود ممکن است صرفا شامل بخش 
مدون یک فناوری باشــد. دانش دربــاره چگونگی عملکرد 
یک فرآیند تولید و چگونگی بهبود آن فرآیند می تواند هرگز 
فاش نشود. بهره وری و کیفیت با توجه به ناقص بودن دانش، 
به شدت در بین شرکت های یک صنعت متفاوت است؛ به ویژه 

در کشورهای مختلف. دیگر قیمت زمین، نیروی کار و سرمایه 
به تنهایی رقابت پذیــری را تعیین نمی کند. ســازوکار بازار 
جایگاه خود را به عنوان تنها داور از دست می دهد و در عوض 
به نهادهایی محول می کند که بهره وری را تقویت می کنند. 
ازآنجاکه دستمزدهای پایین یک کشور فقیر ممکن است در 
برابر بهره وری بالاتر یک کشور ثروتمند ناکافی باشد، مدل 
»مزیت نسبی« دیگر آن گونه که باید عمل نمی کند: کشورهای 
متاخر لزوما نمی توانند صرفا با تخصص یافن در یک صنعت 
با فناوری پایین صنعتی شوند. حتی در چنین صنعتی، تقاضا 
ممکن اســت به نفع متصدیان ماهر باشد. به همین خاطر 
است که مورخان اقتصادی درباره چگونگی پیروزی صنعت 
نساجی ژاپن بر صنعت نساجی با دستمزد پایین چین و هند 
همچنان بحث می کنند. در چنین شرایط نامطلوبی و عدم 
اطمینان درباره چگونگی پیشرفت، دولت های متاخر با یک 
انتخاب مواجه هستند. آنها ممکن اســت هیچ کاری انجام 
ندهند و در عوض به تغییر نرخ ارز مبتنی بر بازار تکیه کنند 
که معادل کاهش دستمزدهای واقعی آنهاست یا می توانند 
مداخله کنند و سعی کنند از طریق ابزارهایی که لزوما واضح و 
مشخص نیستند، بهره وری را افزایش دهند. مزیت بزرگ اولی 
خودکار بودن آن است. اگر کشــوری نتواند با واردات رقابت 
کند، در نهایت ارزش نرخ ارز آن کاهش می یابد که منجر به 
کاهش دستمزدهای واقعی می شود. در درازمدت، کاهش 
دستمزدها در یک کشور فقیر ممکن است با افزایش بهره وری 
در یک کشــور ثروتمند برابر نباشد، همان طور که سرنوشت 
بافندگان دستباف قبل از جنگ جهانی اول نشان می دهد. 

در مقابل، مزیت تخصیص یارانه به یادگیری این است که 
صنعتی شدن شروعی جهشــی دارد که ممکن است پایدار 
بماند. خطر بزرگ این اســت که موتور رشد ممکن است بر 
اثر »شکست دولت« بیش از حد گرم شود. مقلدان آتلانتیک 
شمالی انگلســتان هرگز با چنین انتخاب ســختی مواجه 
نبودند؛ زیرا صنعتی شــدن آنها با موجی از تغییرات فناوری 
که به آن انقلاب صنعتی دوم می گویند همزمان شد. برخلاف 
سرمایه گذاران در »کشورهای متاخر«، تصور سرمایه گذاران 
در اقیانوس اطلس شــمالی با انتظار ثروت هــای عظیم از 
فناوری های جدید پر شده بود که قفل مالی و سرمایه انسانی 
لازم برای سرمایه گذاری »سه جانبه« را باز کرد: در کارخانه های 
تولیدی با حداقل مقیاس کارآمدی در قابلیت های مدیریتی 
و فناوری و در بازاریابی. ایالات متحده ممکن اســت پس از 
جنگ های ناپلئونی بر اساس استانداردهای بریتانیا عقب 
مانده باشد؛ اما وجود پنبه پاک کنی الی ویتنی دوره موفق لازم 
برای ایجاد یک بخش تولیدی پیشرو برای اقتصاد در حال رشد 

آمریکا را ثابت می کند. 
منبع:

 Amsden, A.H. (2001) .The rise of " the rest ": 
challenges to the west from late-industrializing 
economies.Oxford University Press, USA.

ماهیت فناوری 
به خودی 

خود، کسب 
دانش را دشوار 

می کند. ازآنجاکه 
ویژگی های یک 

فناوری لزوما 
نمی تواند به طور 

کامل مستند 
شود، بهینه سازی 

فرآیند و 
مشخصات 

محصول، یک 
هنر باقی می ماند

 ریشــه عقب ماندگی اقتصادی کشــورهای در حال توســعه چیســت 
و چگونه می شــود این عقب ماندگــی را جبران کرد؟ به بــاور برخی از 
اقتصاددانان توسعه، تفاوت عملکرد اقتصادها در شکاف دانش تولیدی بین کشورهای صنعتی و 
کشورهای متاخر است. دانش تولیدی یا به زبان تخصصی تر »قابلیت های فناورانه«، به ترکیبی از 
دانش ضمنی و عینی اطلاق می شود که ماهیت جمعی داشته و خاص بنگاه است. ازاین رو کپی یا 
انتقال آن به بنگاه های دیگر آسان نیست و نیازمند صرف زمان و انرژی زیادی است. در اینجاست 
که سیاست صنعتی یا به عبارت دقیق تر حمایت از »یادگیری« اهمیت پیدا می کند تا فرآیند انباشت 
دانش تولیدی در بنگاه های داخلی را تسهیل کند. در این مطلب که ترجمه بخشی از کتاب آلیس 
امسدن است، ابتدا فرآیند توسعه و تغییر ساختاری اقتصاد تعریف می شود و سپس مفهوم دانش 
یا قابلیت های فناورانه توضیح داده می شود. بر این اساس مشخص می شود که چرا بسیاری از 
نظریه های اقتصادی از درک این مفهوم و دلالت های آن برای رشد و توسعه اقتصادی کشورها 
غافل هســتند. درنهایت تجربه کشــورهای متاخر صنعتی برای جبــران عقب ماندگی و جایگاه 

سیاست صنعتی در این تجربه تشریح می شود.

پژوهشگر توسعه صنعتی
برزین جعفرتاش

آلیس امسدن
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TP-2041A/B3

SET25 YEARS SPARE PARTS & COMM. SPARE 
PARTS FOR TP-2041A/B4

آخریـن مهلـت اعـلام آمادگـى و ارسـال رزومـه پایـان وقـت ادارى روز    شـنبه مـورخ 
1402/10/02 مى باشـد. براى کسـب اطلاعات بیشـتر و مبلغ تضمین شـرکت در 
مناقصـه بـه سـایت شـرکت www.tzorc.ir بخـش تأمین کننـدگان - فراخوان هـا 

مراجعـه نمایید.
روابط عمومى و امور بین الملل شرکت پالایش نفت تبریز

بهترین یوونتوس سال های اخیر
دنیای اقتصاد: یوونتوس تا پایان هفته پانزدهم سری A موفق به کســب 
36امتیاز شده اســت. طی 4 فصل اخیر، این بهترین شروع یوونتوس در 
لیگ محسوب می شود. آنها در فصل 2022-2021 با پیرلو در این مقطع 
31امتیاز داشــتند، در فصــل 2022-2021 با آلگــری 24امتیاز گرفته 
بودند و در فصل گذشته نیز 30امتیازی بودند. همچنین یوونتوس بعد از 
4بازی مقابل ناپولی به پیروزی رسید. )سه باخت و یک تساوی( از آخرین 
برد بیانکونری مقابل ناپلی ها تقریبا سه ســال می گذشت. یووه این روزها 
نتایج خوبــی می گیرد هرچند که هــر 6پیروزی اخیر آنها بــا نتیجه یک بر 

صفر بوده است.

پست عجیب برای آقای سوپراستار
دنیای اقتصاد: رسانه های ورزشی از پســت گرفتن یک بازیگر سینما در 
فدراســیون تنیس خبر دادند. بر این اســاس محمدرضا گلزار، هنرپیشه 
ســینما که ســابقه خوانندگی و اجرای تلویزیونی را هــم در کارنامه دارد، 
به عنوان عضو هیات رئیســه انجمن پدل ایران و سرپرســت تیم ملی پدل 

معرفی شد. پدل از زیرمجموعه های تنیس به شمار می آید. 
گلزار پس از عضویت در هیات رئیسه انجمن پدل ایران گفت: »با وجود 
اینکه من عاشــق ورزش هســتم، مخصوصا ورزش پدل که بسیار جذاب 
است، در این مدت خیلی تلاش کردم این سمت را نپذیرم. همه می دانید 
که پذیرش این سمت چه مســوولیت سنگینی است. من قول دادم کمک 
کنم و به عهــدم وفــادارم و امیدوارم با کمک اهالی رســانه بــه افتخارات 
بین المللی دست پیدا کنیم. از وزارت ورزش و رئیس فدراسیون تنیس هم 

تشکر می کنم. امیدوارم بتوانیم با کمک هم بدرخشیم.«

مارسیال شاید تمدید کند
دنیای اقتصاد: عملکرد ضعیف آنتونی مارسیال در بازی هفته گذشته برابر 
نیوکاسل که با باخت منچستریونایتد به پایان رسید، باعث شد انتقادها بار 
دیگر به اوج برسد و حتی اریک تن هاخ هم کنار زمین بر سرش فریاد می کشید. 
با این حال، به نظر می  رسد که مدیران باشگاه چندان هم از عملکرد او ناراضی 
نیســتند و قصد دارند قرارداد مارســیال را که در پایان فصل جاری به اتمام 
خواهد رسید، تمدید کنند. هرچند این تصمیم واکنش و تعجب بسیاری از 
هواداران این تیم را به دنبال داشــته اما سرمربی هلندی یونایتد درباره این 
موضوع گفت: »تمدید قرارداد این بازیکن در ذهن ما هست و مشغول بحث 

در این باره هستیم. وقتی خبری داشته باشیم، آن را مطرح خواهیم کرد.«

محرومیت پوگبا کم می شود؟
دنیای اقتصاد: دفتر کمیته ضد 
دوپینگ خواستار حداکثر مجازات 
)4ســال محرومیــت( برای پــل 
پوگبا شده است و وکلای هافبک 
فرانســوی یوونتوس در تــلاش 
هســتند تا محرومیت او را کاهش 
دهند. تســت دوپینگ پوگبا پس 

از پیروزی 3 بر صفر یوونتوس مقابل اودینزه در سری A، به دلیل اســتفاده 
از ماده ممنوعــه DHEA مثبت اعــلام شــد و آزمایش ها نشــان از افزایش 
سطح تستسترون در بدن این هافبک 30ساله داشتند. اگر هافبک سابق 
منچستریونایتد چهار سال محروم شــود، به احتمال زیاد دوران حرفه ای او 

که همیشه با جنجال های فراوان همراه بوده است، به پایان خواهد رسید.

همکاری بارسلونا با عربستان
دنیای اقتصاد: خوآن لاپورتا اخیرا برای ایجاد راه های درآمدزایی به امارات 
متحده عربی سفر کرده است. رئیس باشــگاه بارسلونا درباره همکاری های 
احتمالی با کشورهای اطراف خلیج فارس گفت: »دوستان من در عربستان به 
خاطر سطح فعلی ای که لیگ این کشور دارد، به خودشان افتخار می کنند. 
این لیگ هر روز پیشرفت می کند. من در جایگاهی نیستم که آنها را نصیحت 
کنم؛ چون خودشان بهتر از من می دانند باید چه کار کنند. اما شاید علاوه 
بر انتقال بازیکنان، آنها باید به فکر همکاری با باشــگاه های اسپانیایی هم 
باشند؛ برای مثال بارسلونا. قرار است به زودی میان ما و باشگاه های عربستانی 

همکاری صورت بگیرد تا هر دو طرف سود کنند.«

دنياي اقتصاد: بحث حضور بازيکنان ناکارآمد خارجي در فوتبال ايران به هيچ وجه چيز جديدي نيست 
و همه مي دانيم با وجود انبوه نقدها و هشدارها، درهاي ورودي همچنان به روي آنها باز است. چرا؟ 
حالا يا از سر سهل انگاري است يا از ســر منفعت طلبي که اگر جسارت نباشد گزاره دوم را به واقعيت 

نزديک تر مي دانيم! 

در حاشیه رنگي بودن داوران لیگ برتر
حداقل کارهاي آسان را انجام دهید!

دنیاي اقتصاد: ديگر عــادت کرديم حــواشي فوتبال ايران از متن ســبقت 
مي گيرد. کسي منطق اين قضيه را توضيح بدهد که چرا يک روز قبل از بازي 
پرســپوليس و هوادار و در کنفرانس خبري، داور مســابقه متهم به قرمز بودن 
مي شود؟ پاسخ اين اســت که خيلي کارها بايد انجام مي شد، ولي نشده و به 

همين دليل الان با تمام دنيا متفاوت هستيم.
پيش از بازي روز گذشــته دوتيم تهراني، محمود فکــري سرمربي هوادار بر 
اساس شنيده هايش اشکان خورشــيدي، داور مسابقه را پرسپوليسي  ناميد. 
داستان عکس هاي جنجالي خورشيدي پس از دربي سال گذشته که انگار از 
پيروزي سرخ ها خوشحال شده بود، هنوز هم در اخبار هست، اما تصور کنيد 
قبل از هر بازي سرمربي يک تيم داور را متهم به طرفداري از رقيب کند. آن وقت 
روز بازي هر اتفاقي که له يا عليه تيم فوق رخ بدهد، مردم با يادآوري آن صحبت ها 
مي گويند که يا حرف آقاي مربي درست بوده يا اينکه چنين اظهارنظري سبب 
فشار مضاعف شــده و قاضي ميدان هم براي مبرا شــدن از انگ رنگي بودن، 
مجبور به اتخاذ تصميم هاي غلط شده است. شکي نيست که وضعيت داوري 
فوتبال ايران هم مثل سطح فني مسابقات چنگي به دل نمي زند و اين موضوع 
قطعا بي ربط به امکانات فني و عدم توجه کافي به آنها نيست. ولي حالا که از 
نظر ســخت افزاري توان رقابت با قدرت هاي دنيا را نداريم، استفاده از برخي 

متدهاي آنها مي تواند راهگشا باشد. 
به ليگ برتر جزيره توجه کنيد؛ يکي از نکات آموزنــده درباره جامعه داوري 
انگليس، وجود صداقت نزد آنها اســت، چراکه تمامي داورها وقتي در ابتداي 
هر فصل فرم هاي مخصوص را پر مي کنند، يکي از الزاماتشان نام بردن از تيم 
محبوبشان است. اين موضوع بر کسي پوشيده نيســت که داور هم به عنوان 
يک انسان و يک هوادار فوتبال، حق دارد که طرفدار يک تيم باشد و حتي آن 
را علني کند. هدف اصلي کميته برگزار کننده مســابقات نيز همين است که 
با بررسي اين عوامل و انتخاب صحيح داور براي هر بــازي به خصوص، اجازه 
ندهد فشارهاي بيروني مضاعف و بعضا غير منصفانه به داورها تحميل شود. 
البته هرگز کميته مسابقات و مقامات رسمي مرتبط، در رسانه ها به طور علني 
نگفته اند محل سکونت داور يا حتي تيم هاي مورد علاقه   آنها تاثير مستقيمي بر 
انتخاب داور براي هر مسابقه دارد، ولي در عمل چنين قانون نانوشته اي بنا به 

مصلحت انديشي و دوري از هر نوع شائبه اعمال مي شود. 
اينکه چنين پروژه اي در کشور ما هم اجرايي شود، واقعا خواسته غيرمعقولي 
نيست. البته تفاوت فوتبال ايران با کشورهاي صاحب فوتبال در بعد هواداري 
اينجاست که به جز چند شهر مثل تبريز و اصفهان و اهواز و خطه شمال، اکثريت 
مردم براي طرفداري از يک باشــگاه ايراني يا اســتقلال را انتخاب مي کنند يا 
پرسپوليس را. به همين دليل موضوع اصلي، مديريت اين مورد است که اگر يک 
داور به صورت داوطلبانه و صادقانه اعلام کرد که مثلا در زمان کودکي طرفدار 
تيم قرمز پايتخت بــوده، اطلاعاتش جايي درز نکند که بهانــه اي به هواداران 
حريف داده شــود، ولي حداقل اگر در يک مســابقه پرسپوليس هم شائبه اي 
درخصوص اشتباهات وي به وجود بيايد، ديگر حق قضاوت بازي هاي اين تيم 
را نداشته باشد. هرچند ما هنوز هم درگير امکانات اوليه اي نظير تهيه هدست 
داوري يا حقوق ناچيز داوران هستيم )VAR که بماند( اما وقتي کميته داوران 
مي تواند با چنين الگويي حداقل براي خودش يک سيکل اطلاعاتي درست کند 
و اجازه تهمت زدن اهالي فوتبال به داوران را ندهد، چرا چنين کار ساده اي انجام 
نمي شود؟ البته يادمان نبود که آقاي رئيس کميته داوران از اتاق با تلويزيون 
دستور وتو شدن پنالتي در بازي صنعت نفت و آلومينيوم را مي دهد، ما احتمالا 

خيلي جلوتر از زمان خودمان هستيم که چنين خواسته هايي داريم!

شانس ایران، کمتر از نصف ژاپن
دنیای اقتصاد: جــام ملت های 
آســیای2023 قــرار اســت از 
22دی ماه در قطر برگزار شود. در 
آستانه شروع این رقابت ها سایت 
فوتی رنکینگ بر مبنای اطلاعات 
آماری اقدام به معرفی شانس های 
قهرمانی کرد کــه تیم ملی فوتبال 

ایران بعد از ژاپن بخت دوم قهرمانی در جام ملت های آسیای2023 لقب 
گرفت. محاســبات این سایت نشــان می دهد ژاپن با 36.4شانس، بخت 
اول قهرمانی در این مسابقات است و ایران هم 17.6شانس قهرمانی دارد. 
استرالیا با 14.8شانس در رده سوم قرار دارد و کره جنوبی و قطر به ترتیب با 

13.1 و 5.7درصد شانس قهرمانی در رده های بعدی قرار دارند.

اينکه چرا اين ماجرا طي روزهاي اخير يک بار ديگر داغ شده، 
مربوط مي شــود به ماجراي نبيل باهويي؛ مهاجم ســوئدي 
پرسپوليس که ابتداي فصل بر خلاف نظر کادرفني و با اراده 
رضــا درويــش، مديرعامل سرخ پوشــان جذب شــد و يحيي 
گل محمدي از همان زمان، اعتراضش را نسبت به اين موضوع 
علني کــرد. در ادامــه و بر اســاس فقر شــديد در خط حمله 

پرسپوليس، يحيي در چند مســابقه از باهويي استفاده کرد، 
اما هر نوبت حضور اين بازيکن در زمين چيزي غير از نااميدي 
مضاعف هواداران و منتقــدان به همراه نداشــت. اوج قطع 
اميد از باهويي جايي بود که اين بازيکن با وجود نياز شــديد 
پرســپوليس به گل در ديدار با الدحيل قطر يک دقيقه هم به 
زمين نيامد و در مصاف با هوادار هم صرفا به خاطر محروميت 
شــهاب زاهدي در ترکيب قرمزها قرار گرفت. اين طور به نظر 

مي رسد که بايد او را آخرين مصداق بارز از حيف و ميل اموال 
باشگاه )با به تعبير درست تر پول مردم( دانست.

هشت برابر طارمي  
مقايســه خــرج پرســپوليس بــراي 

اســتخدام نبيــل باهويي بــا هزينه 
باشــگاه براي جذب اســتعدادي 
همچون مهدي طارمي مي تواند 
موضــوع را جالب تــر کنــد. بــر 
اســاس قراردادهاي منتشر شده 
بازيکنــان پرســپوليس در ليگ 

چهاردهم، مهــدي طارمي 
بــه عنــوان پديــده آن 
سرخ پوشــان  فصــل 
دســتمزدي معــادل 
150 ميليــون تومان 

دريافت کــرد. در زمان 
عقد آن قرارداد، نرخ دلار 
در بازار آزاد حول و حوش 

3300 تومان مي چرخيد و اين يعني طارمي براي پرسپوليس 
45 هزار دلار آب خورده بود. حالا فکــر مي کنيد حضور نبيل 
باهويي در ايران چقدر براي سرخ پوشان خرج برداشته است؟ 
کسي دقيقش را نمي داند و البته به طور رسمي هم اعلام نشده، 
اما يکي از روزنامه هاي ورزشي پرآوازه کشــور 
در زمــان حضور ايــن بازيکــن ادعا کرده 
بود نبيل 380 هزار دلار از پرســپوليس 
مي گيرد؛ اين يعني چيــزي حدود 8.5 
برابر قيمــت آن زمان مهــدي طارمي.  
ديديد که مبنــاي محاســبه را ارزي در 
نظــر گرفتيم تا فاکتور ســقوط 
ارزش پول ملي هم از آن حذف 
شــود. آيا واقعا مــا در داخل 
کشور هيچ اســتعداد ديگري 
در حــد طارمي يــا حتي علي 
عليپور و محمد عباس زاده و... 
نداريم که باشــگاه بازيکنان 
 خارجــي با ايــن کيفيت 

استخدام مي کند؟

داستان هاي نبیل  

با معجزه هاي فوتبال ایران، بیشتر آشنا شوید

باهويي، 8 برابر طـارمي!
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عکس های جدید از »نون خ«  
 فصــل جدیــد مجموعــه طنــز 
»نــون خ« بعــد از گذشــت مدتی 
از تصویربرداری خــود در اطراف 
تهران، به چابهار رسیده  و به زودی 
فرآینــد تولید خــود را در اســتان 
سیستان وبلوچستان و کرمان پی 

خواهد گرفت. 

دنیای اقتصاد: نشریه »گاردین« در آخرین ماه میلادی 
۲۰۲۳، اقدام به معرفی برترین آثار سینمایی اکران شده 
در بریتانیا کرده اســت. در این فهرســت فیلم »متری 
شیش و نیم« ساخته سعید روستایی که امسال فرصت 
نمایش در سینماهای بریتانیا را یافت، در رتبه بیست و 
چهارم جای گرفته اســت؛ این در حالی است که فیلم 
»ناپلئون« ســاخته ریدلــی اســکات و »اوپنهایمر« به 
کارگردانی کریســتوفر نولان در این فهرست به ترتیب 

رتبه های ۳۶ و ۳۲ را به خود اختصاص داده اند.
»متری شیش و نیم« نخستین نمایش جهانی خود را 
در سال ۲۰۱۹ در بخش افق های جشنواره ونیز تجربه 
کرد و در ادامه جایزه بهترین فیلم و بهترین بازیگر مرد 

جشنواره فیلم توکیو را به خود اختصاص داد. همچنین 
جایزه بهترین فیلم بین المللی جشنواره زوریخ سوئیس 

را نیز دریافت کرد.
این فیلــم در ســینماهای فرانســه نیز مــورد توجه 
مخاطبان و منتقدان فرانسوی قرار گرفت و جایزه بزرگ 
بهترین فیلــم و همچنین بهترین فیلــم از نگاه هیات 
داوران جشــنواره فیلم های پلیســی )ریم پــولار( را به 
خود اختصاص داد. روزنامــه »لوموند« درباره این فیلم 
نوشته است: »روســتایی در دومین فیلمش یک تریلر 
خارق العاده اجتماعی ساخته؛ فیلمی کاملا متفاوت 
از آنچه سینمای غرب از ســینمای ایران انتظار دارد.« 
همچنین ســایت ســورتی پاریس به مخاطبــان خود 

تماشای این فیلم را پیشنهاد کرده و گفته بود: »در این 
فیلم سعید روستایی ســویه فقیری از پایتخت ایران را 
نشــان می دهد، با زاغه های اطرافش کــه ماده مخدر 
کراک آن را به تســخیر خود درآورده و یادآور مناطقی از 
پاریس است. فیلمی که ممکن است در انتها طولانی به 

نظر بیاید، با این حال با قدرت کامل به پایان می رسد.«
ساخته روستایی پیش تر جایزه بهترین فیلم جشنواره 
بوردو را کســب کرده بــود و حتی به جمــع نامزدهای 
بهتریــن فیلــم خارجی زبان در جوایز ســزار )اســکار 

سینمای فرانسه( نیز راه یافت.
فیلــم »متری شــیش و نیــم« در ایــران هــم از نظر 
مخاطبان از موفقیت زیادی برخوردار شــد و علاوه بر 
اینکه موفق شد برنده ســیمرغ بلورین بهترین فیلم از 
نگاه تماشاگران را از آن خود کند، با عبور از ۲میلیون و 
۱۶۰هزار مخاطب، به پربیننده ترین فیلم غیرکمدی 

دهه های ۸۰ و ۹۰ شمسی تبدیل شد.
این فیلم داستان چند تن از ماموران پلیس مبارزه با 
مواد مخدر به ریاســت صمد )پیمان معادی( را روایت 
می کند که به دنبال فروشنده بزرگ شیشه در تهران به 

اسم ناصر خاکزاد )نوید محمدزاده( هستند.
»متری شــیش و نیم« در خارج از ایران به انگلیسی 
با عنوان »فقط Just 6.5( »۶.5( و در فرانســه با عنوان 
»قانــون تهــران« )La Loi de Téhéran( اکران شــده 

است.
در فهرست امســال گاردین تاکنون رتبه های ۱۱ تا 
5۰ برترین فیلم های اکران شده در سینماهای بریتانیا 
در سال ۲۰۲۳ منتشر شده و ۱۰ فیلم نهایی به زودی 
مشــخص می شــوند. از دیگر فیلم های حاضر در این 
فهرســت می توان به »مایسترو« ســاخته بردلی کوپر 
 )رتبــه ۱۲(، »آلــکاراس« به کارگردانی کارلا ســیمون 
)رتبه ۱۳(، »دختر ابــدی« از جوانا هــاگ )رتبه ۱۶(، 
»جوی لند« به کارگردانی ســعیم صــادق )رتبه ۲۱(، 
»فبلمن ها« به کارگردانی استیون اسپیلبرگ ) رتبه ۲۳( 

و »می دسامبر« از تاد هینز ) رتبه ۲۸( اشاره کرد.

دنیــای اقتصــاد: یــون فوســه، نویســنده و 
نمایش نامه نویــس نــروژی، دو ماه پس از کســب 
جایزه نوبــل ادبیــات، در آکادمی حضــور یافت و 
سخنرانی کرد. او در این خطابه گفت که نخستین 
کتاب هایش بسیار ضعیف ارزیابی شده  بودند و اگر 
به نظرات منتقدان گوش می داد، ۴۰ ســال پیش 
نوشتن را متوقف می کرد. فوسه همچنین تاکید کرد 

که نوشتن می تواند زندگی ها را نجات دهد.
او توضیح داد که در نوشته هایش خودکشی های 
زیادی وجود دارد و می ترســید از کارش اســتنباط 
شود که شاید در مشروعیت بخشیدن به خودکشی 
نقش داشته باشد، اما پس از دریافت جایزه، بیش 

از هر چیــز تحت تاثیر خوانندگانی قــرار گرفت که 
به صراحت نوشــتند که نوشــته های او جانشــان را 
نجات داده، اســت. فوســه یادآوری کرد در مدرسه 
وقتی اولین بار از او خواســته شــد با صــدای بلند 
نوشــته ای را بخواند، ترس ناگهانی بر او غلبه کرد و 
از کلاس بیرون دوید و بعــدا ضرورت رفتن به توالت 
را بهانه این کار کرد. او احساس کرد ترسش زبان را 
از او دور کرده و باید آن را پس بگیرد و پس از آن بود 
که دریافت نوشــتن به او احســاس امنیت و چیزی 
برخلاف ترس می دهد.وی در ادامه به توضیح روند 
نوشــتن خود پرداخت و گفت: وقتی می نویسم، در 
نقطه ای خاص همیشه این احساس را دارم که متن 

قبلا نوشــته شــده، در جایی بیرون از من است، نه 
درون من، و من فقط باید آن را قبل از ناپدید شدن 

روی کاغذ بیاورم.
برنــده نوبل افــزود: هر اثــری که من نوشــته ام، 
به اصطلاح، جهان داستانی خودش را دارد، دنیای 
خودش را. دنیایی که برای هــر نمایش نامه، برای 
هر رمان جدید اســت؛ اما یک شعر خوب-چون من 
شــعر زیادی هم سروده ام- جهان خودش را دارد و 
بیشتر به خودش مربوط می شــود و کسی که آن را 
می خواند، می توانــد وارد کیهانی شــود که همان 

شعر است.
او ادامــه داد: زندگــی واقعا باورکردنی نیســت. 
همان طور که نمی توانم باور کنم کــه اکنون اینجا 
ایستاده ام و سعی می کنم در رابطه با اعطای جایزه 
نوبل ادبیات، کلمات کم و بیش حساســی در مورد 

آنچه نوشتن است بگویم.
فوســه توضیح داد: نوشــتن برایم بــه یک عادت 
تبدیل شــده؛ عادتی که نمی توانم بدون آن زندگی 
کنم. شــاید مثل مارگریت دوراس، شما می توانید 
آن را یک بیــماری بنامید، بنابرایــن تصمیم گرفتم 
به همان جایی کــه همه چیز شروع شــد بازگردم و 
نثر و انواع دیگر نوشــتن را بیازمایــم؛ همان کاری 
که کم و بیش یک دهه قبل از شروع کارم به عنوان 
نمایش نامه نویس انجام داده بودم.وی افزود: یک 
بار در مصاحبه ای گفتم نوشــتن نوعی دعاست. و 
وقتی چاپش را دیدم خجالت کشیدم. اما بعدا برای 
تسلی خاطر خواندم که فرانتس کافکا همین را گفته 
است.فوسه گفت: به یک معنا همیشه می دانستم 
که نوشتن می تواند جان انســان ها را نجات دهد، 
شاید حتی جان خودم را نجات دهد و اگر نوشته من 
بتواند به نجات جــان دیگران کمک کند، هیچ چیز 
مرا بیش از این خوشحال نمی کند. ممنون آکادمی 
سوئد که جایزه نوبل ادبیات را به من اعطا کردید. و 

از خدا سپاسگزارم.

برگزاری نمایشگاه »آی با کلاه، آی بی کلاه« 
دنیای اقتصاد: نمایشگاه انفرادی نقاشی »آی با کلاه، آی بی کلاه« که شامل 
مجموعه آثار حسین ونکی، نقاش و کارتونیست، اســت در نگارخانه بهارک 
افتتاح شد. حسین ونکی متولد ۱۴ خرداد ماه ۱۳۳۷ در تهران است. او خط 
را مدتی نزد استاد عباس حاج آقا محمد آموخت و توانست در سال ۱۳5۲، مقام 
نخست مسابقات خطاطی کل شمیرانات را به دست آورد. ونکی در سال های 
۱۳5۸ و ۱۳5۹ در رادیو مشــغول به نویســندگی بود. در سال های ۱۳۶۰ 
تا ۱۳۶5، ویراســتاری ادبی و تصویرگری نشر نی را بر عهده داشــت. اولین 
نمایشگاه انفرادی نقاشی حسین ونکی با عنوان »دنج«، در نیمه آذرماه سال 
۱۴۰۰، در نگارخانه بهارک برگزار شده بود و »آی با کلاه، آی بی کلاه« دومین 
نمایشگاه انفرادی او در حوزه نقاشی به شمار می رود.علاقه مندان به هنرهای 

تجسمی می توانند برای تماشای تابلوهای نقاشی به نمایش درآمده در »آی با  کلاه، آی بی کلاه«، از ساعت ۱۷ 
تا ۲۰ روزهای شنبه ۱۸آذرماه تا چهارشنبه ۲۲ آذرماه ۱۴۰۲، به نگارخانه بهارک واقع در میدان ونک، ده ونک، 

کوچه شهید صابری، کوچه یکم، پلاک ۱ مراجعه کنند.

خاموشی بازیگر »داستان عشق« در 82سالگی
دنیای اقتصاد: رایان اونیل، ســتاره ســابق 
هالیوود، در۸۲سالگی درگذشــت. اونیل با 
بازی در برنامه های تلویزیونی آمریکا در دهه 
۱۹۶۰ راهش را برای بازیگر شــدن باز کرد و 
با سریال پرطرفدار و پربیننده »محله پیتون« 
توانست جایگاه خودش را تثبیت کند. رایان 
اونیل در ســال ۱۹۷۰ با بازی در مقابل الی 

مک گرو در »داستان عشق« به شــهرت جهانی دست یافت، فیلمی که نامزدی گلدن گلوب و 
اسکار را برای او به ارمغان آورد. بعد از آن در فیلم »تازه چه خبر دکتر؟« و »رویداد اصلی« بازی 
کرد و سپس در سال ۱۹۷۳ کنار دختر ۹ساله اش تیتوم اونیل قرار گرفت و در فیلم »ماه کاغذی« 
بازی کرد و بسیار درخشید و یک بار دیگر نامزدی گلدن گلوب را به دست آورد. او در سال ۱۹۷5 
در فیلم »بری لیندون« ساخته استنلی کوبریک نقش اصلی را بازی کرد و پس از آن در کارهای 
متفاوت دیگری نقش آفرینی کرد. رایان اونیل در آن سال ها یکی از محبوب ترین بازیگران دوران 
لقب گرفت و توانست روی فروش فیلم ها تاثیر زیادی بگذارد. پس از انتشار خبر درگذشت او 
پاتریک اونیل پسرش نوشت: او مرد بسیار سخاوتمندی بود که همیشه برای کمک به عزیزانش 
حضور داشت. پدرم ۸۲ساله بود و زندگی خوبی داشت. امیدوارم اولین چیزی که در بهشت  به 
آن می بالد، این باشد که چگونه دو راند مسابقه جو فریزر و محمدعلی کلی را در سال ۱۹۶۶ 
در تلویزیون ملی تفسیر کرد.پسر این بازیگر همچنین در صفحه اینستاگرامش مجموعه  ای از 
تصاویر احساسی را به اشتراک گذاشت و نوشت: »با این پست ها و تصاویر احساساتم را با شما 
به اشتراک می گذارم تا بگویم او چه مرد بزرگی بود. من به او نگاه می کردم. او همیشه بزرگ تر 
از زندگی بود.«رایان اونیل در ســال ۲۰۰۱ به سرطان خون مزمن و سپس در سال ۲۰۱۲ به 

سرطان پروستات مبتلا شد و در این سال ها مدام با بیماری مبارزه می کرد.

معرفی برگزیدگان دومین دوره »کاما«
دنیای اقتصاد: دومین جشنواره ملی »کاما؛ کتاب افراد معلول ایران« با معرفی برگزیدگان به کار 
خود پایان داد. علی اکبر جمالی، مدیرعامل انجمن نابینایان کشور، در آیین پایانی این دوره از 
جشنواره گفت: امیدواریم همکاری نهادها، ارگان ها و دستگاه های مختلف برای تداوم جشنواره 
ملی کاما تداوم داشته باشد، تا بتوانیم دوره های آتی را باشکوه تر برگزار کنیم.او به سابقه فعالیت 
انجمن نابینایان کشور اشاره کرد و افزود: انجمن نابینایان کشور ۳۰ سال پیش تشکیل شد. 
این تشکل مردم نهاد خدمات متنوعی مانند خدمات حمایتی، توان بخشی، آموزشی، دارویی، 
کمک درمانی، مددکاری و مشاوره ای را به اعضای خود ارائه می کند. انجمن در ادامه این نوع 
خدمات، ایده برگزاری یک رویداد فرهنگی را اجرایی کرد. اما متاسفانه در این دوره، آن طور که 
باید و آن طور که توقع می رفت برخی دستگاه ها در برگزاری رویداد همکاری نداشتند.جمالی با 
تاکید بر نقش وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در افزایش دسترسی نابینایان به کتاب بیان کرد: 
امیدواریم وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی که قطب ارائه خدمات فرهنگی در کشور است، بیش 
از گذشته در کنار انجمن نابینایان باشد تا از خدمات مادی و معنوی آن بهره مند شویم.در ادامه 
این آیین، مهدی رمضانی، دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشور، گفت: نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور خود را موظف به همکاری با جامعه معلولان می داند؛ بی هیچ منتی، وظیفه این 
نهاد است که در کنار دوستان باشیم. فکر می کنم جزو معدود دستگاه هایی هستیم که از ظرفیت 
جامعه معلولان در فضاهای کاری اســتفاده کنیم؛ همچینن خدمات نهاد را برای آنها افزایش 
دادیم. در ادامه این آیین، کامران عاروان، دبیر علمی جشنواره »کاما«، با تاکید بر جایگاه مطالعه 
در حوزه معلولیت گفت: جشنواره ملی کاما تاثیر درخورتوجهی بر شناسایی و شناخت متقابل 

فعالان این حوزه دارد. در پایان نیز آثار برتر این دوره معرفی و تقدیر شدند.

نمایش و نقد »جنگل پرتقال« در ارسباران
دنیای اقتصاد: فیلم سینمایی »جنگل پرتقال« به کارگردانی 
آرمان خوانساریان عصر امروز در فرهنگسرای ارسباران اکران 
و پس از آن نقد و بررســی می شــود.این فیلم ابتدا اکران و 
پس از آن با حضور آرمان خوانساریان نویسنده و کارگردان، 
میرسعید مولویان بازیگر، سعید قطبی زاده منتقد مهمان، 
کورش جاهد کارشناس مجری و جمعی دیگر از عوامل فیلم 
نقد و بررسی می شود. در خلاصه داستان »جنگل پرتقال« 

که بازگشــتی به خاطرات بکر و خاک خورده گذشته اســت، آمده: »ســهراب بهاریان نمایش نامه نویس 
ناموفق بعد از سال ها بیکاری معلم دبیرستان شده، او برای حفظ شغل تازه اش ناگزیر به ارائه اصل مدرک 
تحصیلی است. سهراب بعد از ۱5 سال به شهر دانشجویی اش بازمی گردد اما این سفر آن طور که او فکر 
می کرده پیش نمی رود...« میرسعید مولویان، سارا بهرامی، رضا بهبودی، رضا عموزاد، فراز سرابی، داوود 
فتحعلی بیگی، فرشته مرعشی، ارشیا نیک بین، حمیدرضا عباسی، زینب شعبانی و حسام نورانی از جمله 

بازیگران این فیلم سینمایی هستند.

نمایش مستند »جام حسنلو« در موزه سینما
دنیای اقتصاد: نمایش هفتگی فیلم های مســتند در موزه 
سینما در قالب یک برنامه ویژه از سه شــنبه همین هفته با 
نمایش »جام حســنلو« آغاز می شود. مستند »جام حسنلو« 
اولیــن ســاخته محمدرضا اصلانی در ســینمای مســتند 
است. او سال ۱۳۴۶ این مستند را براساس ماجرای کشف 
جــام تمام طلای حســنلو ســاخت. در این نشســت ها که 
سه شــنبه های هر هفته ساعت ۱۷ در ســالن فردوس موزه 

سینما برگزار می شود، یک فیلم مستند کمتر دیده شده اکران می شــود و سپس نشست نقد و بررسی با 
حضور سازنده اثر، فعالان سینمای مستند و علاقه مندان سینما برگزار خواهد شد.برنامه شب های مستند 
توسط موزه سینما و با همکاری انجمن صنفی تهیه کنندگان سینمای مستند اجرا می شود و حضور در این 
نشست ها برای علاقه مندان آزاد و رایگان است. در اولین جلسه از این سلسله نشست ها، پس فردا سه شنبه 
۲۱ آذر مستند »جام حسنلو« ساخته محمدرضا اصلانی به نمایش درمی آید و پس از نمایش فیلم، نشست 

نقد و بررسی فیلم با حضور کارگردان اثر و »ارد عطارپور«، مستندساز، برگزار می شود.

یون فوسه در آکادمی نوبل سخنرانی کرد

نجات جان انسان ها با نوشتن
فهرست برترین آثار اکران شده در بریتانیا اعلام شد

فیلم روستایی بالاتر از »اوپنهایمر«

ادامه روزهای خوب گیشه تئاتر
دنیای اقتصــاد: آمــار هفتگی فــروش و تماشــاگران 
نمایش های به صحنه رفته در مجموعه تئاتر شــهر، تالار 
هنر و تماشاخانه ســنگلج تا پایان روز جمعه ۱۷ آذر سال 
۱۴۰۲ منتشر شــد. در میان آثار پرفروش این هفته، ســه 
نمایش توانسته اند رکوردهای خوبی را ثبت کنند. مجموع 
فروش این سه نمایش بیش از یک میلیارد و ۲۱۰میلیون 

تومان است.
در سال های اخیر نمایش های روی صحنه با استقبال 
مخاطبــان روبــه رو شــده و رکوردهــای میلیــاردی برای 
گیشه برخی نمایش ها ثبت شده اســت. در یک ماه اخیر 
نمایش های در حال اجرا در سالن های یاد شده مجموعا 
بیش از ۱.5میلیارد تومان فروش داشته اند. در این میان، 
سه نمایش پرفروش،  بیشترین سهم را از رکورد میلیاردی 

یاد شده دارند.
نمایش »ایــن دنیــا یه کنــسرت به مــن بدهــکاره« به 
کارگردانی سهند خیرآبادی که اجرای خود را از ۹ آبان در 
تالار چهارسو با ظرفیت ۱۳۲ نفر و قیمت بلیت ۱۸۰هزار 
تومان آغاز کرده اســت، با مجموع ۳۲ اجرا و جذب ۴هزار 

و ۹۷ تماشاگر، توانســته به فروش معادل ۶5۲میلیون و 
۷5۲هزارتومانی دست پیدا کند.

نمایش »فردریک« به کارگردانی حمیدرضا نعیمی که از 
روز ۷ آذر در تالار اصلی با ظرفیت 5۷۹ تماشاگر و قیمت 
بلیــت ۲۰۰ و ۱۰۰هزار تومــان اجرای خــود را آغاز کرده 
است، با مجموع ۱۰ اجرا و میزبانی از ۳هزار و ۴۳مخاطب 
)با احتساب بلیت تمام بها، نیم بها، تخفیف دار و مهمان( 
توانســت به فروش ۴5۸میلیون و ۸۹۶هزارتومانی دست 

پیدا کند.
نمایــش »جادوگــر شــهر ازُ« نیــز تــا ۱۷ آذر میزبــان 
۱۱۸۲تماشاگر بوده است و فروش این نمایش )با احتساب 
بلیت های تمام بهــا، نیم بها، تخفیــف دار و مهمان( مبلغ 
۱۰۲میلیون و ۸۴۰هزار و ۴۱۰ تومان ثبت  شده است. در 
تماشاخانه های تئاتر شهر، تالار هنر و سنگلج هم اکنون 
۱۲گروه نمایشی با اجرای ۱۲ نمایش روی صحنه هستند. 
اما گزارش رســانه ای دقیقی از میزان فروش نمایش ها در 
تماشاخانه های خصوصی رسانه ای نمی شود و نمی توان 

تحلیل دقیقی از این بازار ارائه کرد.

»سایت  اند ساوند« هم اسکورسیزی را برگزید
دنیای اقتصاد: بیش از ۱۰۰ منتقــد بین المللی مجله 
»ســایت  اند ســاوند« فیلم های برتــر ســال ۲۰۲۳ را 
انتخاب کردند و فیلم جدید اسکورسیزی، یعنی »قاتلان 
ماه کامل«،  را به عنــوان برترین فیلم ســال برگزیدند. 
اسکورســیزی گفت: وقتی به من گفتند در نظرسنجی 
منتقدان »ســایت  اند ســاوند« در صدر قــرار گرفته ام، 
تحت تاثیر قرار گرفتم. این مجله برای من همواره بسیار 

مهم بوده است.
او افزود: تا جایی که یادم می آید، شاهد این بوده ام که 
سینما به شکل های مختلف تمسخر شده و در چند سال 
اخیر از هر سو و با سرعتی ثابت از نظر فرهنگی بی ارزش 
شده است. هرکسی که سینما را دوست دارد باید از آن 
دفاع کند. منظور من این است که فیلم به نوعی وسیله 

ارسال پیام فرهنگی است؛ منظورم هنر سینماست.
این کارگــردان در ادامه گفت: ۶۰ ســال اســت که 
مشترک مجله »سایت  اند ساوند« هستم و وقتی صفحات 
آن را نگاه می کنم، همیشــه حالم خوب می شود. چرا؟ 
چون توسط افرادی خلق می شود که به سینما اهمیت 

می دهند. افرادی که هنر ما را دوست دارند. لطفا آن را 
همین طور نگه دارید.

در رتبه دوم این رده بندی فیلــم »منطقه مورد علاقه« 
ســاخته جاناتــان گلیــزر، در رتبه ســوم »زندگی های 
گذشــته« ســاخته ســلین ســانگ و در رتبــه چهــارم 

»بیچارگان« ساخته لانتیموس قرار گرفته اند.
جالب اینکه منتقدان »سایت اند ساوند« فیلم »باربی« 
را بالاتــر از »اوپنهایمر« دانســته اند و »باربی« در ردیف 
پنجم و »اوپنهایمر« هم در ردیف ششــم فیلم های برتر 

۲۰۲۳ از نظر »سایت اند ساوند« قرار دارند. 
فیلم هــای »پاســاژها« بــه کارگردانی ایرا ســاکس، 
»آناتومی یک ســقوط« به کارگردانی ژوستین تریه، »از 
پایان جهان خیلی انتظار نداشته باش« به کارگردانی 
رادو جود و »می دسامبر« آخرین فیلم کارگردان مطرح 
سینما، تاد هینز، به ترتیب در رتبه های هفت تا ۱۰ این 
فهرست قرار دارند. نکته جالب اینکه این نشریه امسال 
از رتبه ۳۸ فراتر نرفته؛ این در حالی است که پیش از این 

فهرست »سایت اند ساوند« 5۰تایی بود.


